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Łódź, wtorek, 18 listopada 1919 r. I Rok I .. 

l)ział $prawozdawczy. 

Z Obrad Magistratu. 

Kredyty na roboty publiczne. 
Wobec dokonanego przeprowa

dzenia robotników,zatrudnionych 
przez Magistrat przy robotach pu
blicznych w Łodzi, na płacę akordo
Wą i znacznego, w związku Z tern, 
wzrostu wypłat oraz przewidywane
go w krótkim czasie wyczerpania się 
posiadanych na ten cel środków, po· 
stanowiono zwrócić się do Rządu o 
możliwe przyspieszenie wyasygnOwa" 
nia Magistratowi przyznanego na ro··, 
boty publiczne w Łodzi kredytu w 
wysokości mk. 6,000,000.-

O szkło okienne. 
Uchylono podanie II-go Stowa

rzyszenia Właścicieli Nieruchomości 
m. Łodzi.z dnia 20. października 
1919 r., w sprawie sprowadzenia sta
raniem Magistratu kijku wagonów 
szkła okiennego na użytek właścicieli 
.nieruchorności i mieszkańców miasta, 
przyrzekając, jednocześnie okazanie 
poparcia u odnnśnych czynników w 
zabiegach Stowarzyszenia o szkło 
okienne. 

Obiady dla dzieci szkolnych. 
Przychylono się do v.,niosku N93 

Wydziału Doc~oczynności Publicznej 

z dnia 28 października 1919 r., w 
sprawie przyznania Towarzystwa" Tal
mud· ToralI dalszych obiadów dla 
dzieci w liczbie 193 dziennie. 

* :;: 
* 

I Zgodnie z wnioskiem Wydziału D02 

broczynnośd Publicznej NQ 2620/19-IH 
z dnia 31. października 191 g r., uchwa
lono wydawać 28 szkołom, ochronom 
i chederom bezpłatne obiady dla 
dzieci w liczbie 2,495 dziennie. 

Kooptacja do delegacji Wydziałów. 
Uchylając wniosek Ng 1· Wydzia

łu Zdrowotności Puclicznej z dnia 6, 
listopada 1919 r., lV\agist~~t uch:va1ił, 
że kooptacja do delegaCjI Wr~zlał~w 
może się odbyć w obecnoscl Wię
kszości członków Wydziału po uprze
dniem zawiadomieniu ich w swoim 
czasie o posiedzeniu . i prze?~iocie 
obrad !ub też w drugIm termInIe bez 
względu na ilość obecnych. 

Honorarjum dla lekarzy - kon-
sultantów. 

Zgodnie z wni?skie~ W~działu 
Zdrowotności publIcznej z dnla 24. 
października 1919 r., uchwalono pod.; 
nieść od dnia 15. listopada 1919 . r. 
ho.norarjum dla lekarzy konsultantow 
z ink. 9.- do mk. 12.- od l-go 
chorego i po· ~k.. 3.- od k~żdego 

I 
następnego wszpltałach, połozonych 
w· granicach mIasta, mk. 18.- za 
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ogólną konsultację w szpitalu w Ra
dogoszczu i mk. 25.- w Chojna~h; 
podnieść w związku z tern odnosne 
pozycje budżetu na 1919/20 w dz. 
VII, tyto XII, łącznie o sumę mk. 
3,887.- oraz zakomunikować o po· 
wyższem Komisji Skarbowej Rady 
Miejskiej. 

Zakłady sterylizacyine. 

Uchylono ofertę Sukcesorów E. 
Gundelacha i wniosek· Wydziału Zdro
wotności Publicznej z dnia 25 wrze
śnia 1919 r., w, sprawie wydzierżawienia 
przez miasto Zakładu Steryliza~yjno
Utylizacyjnego w Łodzi, przez wzgląd 
ną wątpliwą samoopłacalność tego 
Zakładu w obecnych warunkach. 

Nowy zakład kąpielowy. 

Stojąc na stanowisku uchwały 
Magistratu N2 6 z dnia 13. paździer·· 
nika 1919 r., uchylono wniosek Wy
działu Zdrowotności Publicznej N2 4 
z dnia 23 października r. b. i pole
cono temuż Wydziałowi wskazać od
nośne pozycje jego budżetu, które 
można zredukować na rzecz urucho
mienia nowego zakładu kąpielowego. 

Pralnia miejska. 

Wobec zmontowania pralni me
chanicznej, powierzono inż. Goldsob
łowi zbadanie i obmyślenie, w poro-

. zu mieuiu z inż. Berlinerem, techniki 
prania, dostawy bielizny i t. p., oraz 
obliczenie i ustalenie kosztów prania 
j ewentualnel taryfy opłat za upranie. 

Zagonki miejskie. 
Magistrat na posiedzeniu z d. 10 

listopada t~w zasadzie zgodził się 
lila oddanie w roku 1620 wolnych 
gruntów mjejskich do dyspozycji Ko
mitetu Zagonków., z tem źe zakwalifi
kowanie na ten cel gruntów odbędzie. 
'się za wspólne m p.orozumieniem Wy
działu Dobroczynności Publicznej z 
Wydziałem Plantacji Miejskich. 

Komisja Powszechnego Nau
czania. 

. Przyj~to i uchwalono przesłać do 
zatwierdzenia Radzie Mi~jskiej ,,,Sta· 

tut o wprowadzeniu przymusu szkol
nego w Łodzi", z poprawką, że w 
skład Komisji Powszechnego Nau
czania wejdzie 4-ch członków Rady 
Miejskiej j 2-ch członków Magistratu, 
a mianowicie ławnicy dr. Kopciński 
i inź. Klocman. 

Prace dla miasta. 
Przychylono się do wniosku Ng 5. 

Wydziału Bndownictwa z dnia 30. 
października 1919 r., powierzając 
przedsiębiorcy S. Feinkindowi wy
konanie stropów żelbetowych dla 
budującego się gmachu szkolnego 
przy ul. Zagajnikowej po cenie mk. 
67.-Z8 l metr. kw. 

Światło dla kursów wieczorowych. 
Polecono Wydziałowi Budowni

ctwa opracować sposób szybszego 
zaprowadzenia instalacji świetlnej, 
niezbędnej przy organizowaniu kur
sów wieczorowych. 

Uchylenie podania o subsydjum. 

Uchylono podanie Łódzkiego To
warzystwa Szkolnego "Talmud-Tora" 
o podwyższenie subsydjum dla szko
ły rzemiosł do mk. 50.000.-, ze 
względu na stan finansowy miasta. 

Zmiana numeracji posesyj przy 
ul. Mostowo. 

Na posieuz. z d. 7 b. Magistrat m . 
zatwierdził przedstawiony przez Wy~ 
dział Budownictwa przy wniosku NR 
1 z dnia 6 listopada 1919 r. projekt 
zmiany numeracji posesyj,' położo
nych przy ulicy Mostowej. 

Pocztowy rachunek "czekowy 
Magistratu. 

Uchwalono Gtworzyć w Poczto-' 
wej Kasie Oszczędności rachunek 
czeko~Ny Magistratu i dokonać w 
tym celu wpłatę mk. 100.-

O umiastowienie chodników 
miejskich. 

Powierzono p. wiceprezydentowi 
Fatersonowi zbadanie sprawy umia
stowienia chodników miejskich"w War
szawie. 
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Z obrad ~ady Miejsf.rJej. 

Protokuł 

posiedzenia uroczystego Rady lVliej
skiej ku uczczeniu rocznicy uwolnie a 

nia Polski od najeźdźców. 

Łódź, dnia 9· listopada 1919 r. 

Posiedzenie zagaił o godzinie 4-ej 
min. 20 Przewodniczący Rady Miej
skiej F\.ntoni Remiszewski w asy
stencji całego Prezydjum, w obec
ności quorum Rady Miejskiej (L!7 
członków), przedstawicieli władz 
urzędów państwowych, wyznań re
ligijnych, Komitetu, Obchodu, Insty
tucyj Naukowych j Społecznych oraz 
licznie zebranej publiczności. 

Po wygłoszeniu okolicznościo-
wych przemówień przez przewodni
czącego oraz członków Ra dy Miej
skiej, wice-prezydenta Wojewódzkie
go i ławnika Kopcińskiego, Przewod
niczący proponuje powzięcie nastę
pujących r~zolucyj: 

l. dla uczczenia pamięcCofiar, po
I egtych podczas rozbrajania okupan
tów na t. zw. Nowym Rynku, Rada 
Miejska w dniu l-ej rocznicy uwol
nienia Polski od najeźdźców, posta
nawia: 

1) przemianować t. zw. Nowy 
Rynek na Plac wolnośc-i; 

2) wezwać Magistrat do wy
konania tej uchwały. 

II. W dniu święta l-ej roćznicy 
uwolnienia Polski od przemocy oku
pan,ta, pomnąc, iż z dążeniami i wy~ 
siłkami narodu polskiego do nie
podległości w ostatnich latach nie
woli nierozerwalnym węzłem związa
ne jest imię dzisiejszego Naczelnika 
Państwa J ózejaPiłsudskiego, Rada 
Miejska na uroczystym posiedzeniu, 
odbytym z racji tego święta; posta
nawia: 

1) wyasygnować z funduszów 
r:niejskich mk. 10.000. -na 
dar narodowy dla Józefa Pił
sudskiego; 

2) przelać kwotę powyższą na 
ręce Komitetu, powstałego 
w tym celu w Łodzi; 

========================== 
3) wezwać Magistrat do wykop 

nania tej uchwały. 
Rezolucje przyjęto jednomyślnie 

przez powstanie z miejsc. 
Po ukończeniu części urzędowej 

posiedzenia, wygłosił krótkie prze
mówienie starosta na m. Łódź ob. 
B. Zbrożek, WLnosząc na zakończe
nie okrzyk na cześć Naczelnika Pań
stwa. 

Sala z zapałem okrzyk ten po
wtórzyła. 

O godz. v-ej po południu Prze
wodniczący ogłasza posiedzenie za 
zamknięte. 

Przewodniczący; 
(-) F\. Remiszewski. 

Prowadzący protokuł: 
(--) P. Rundo_ 

Frotok,uł. 

43 (1 sesji) posiedzenia Rady MiejskIej, 
Łódź, dnia 11. listopada 1919 r, 

Komplet raduych: 74, komplet człon~ów 

Magistratu: 11. obecnych radnych: 53, obecnych 
członków Magistratu: 9. 

Posiedzenie otworzył o gpdzinie 7 min. 15 
wieczorem zastępca przewodniczącego Rady 
Miejskiej r. L. Kern, VI oóecnoścf quorum Ra
dy (62 cz,tonk6w): zaprosiwszy do stołu pre
zydjalnego rr. sekretarzy; A. Uttę i W. Adsm
skiego, oraz sekr·etarza. Prezydjum, p. P.Rundo 
do pro 'Nadzenia protokułu. 

Przyj~to do wiadomości: 
1. Zawiadomienia radnyoh: Hermana, Fa

tersona, Fichny, ]aranowskiego, Jarhlu~-3. 

Kałużyńskiego,Keni]sberga, Kiermasa. Koza
neckiej, Kropfa, Miill~ra, Remiszewskip.go.Rc
senblatta,",Sadoczyńskiego, SzendeloweL Wajssa. 

Waszkiewicza, i Zakrzewskiego, usprawjedli
wiających swą nieobecność na posierlzeniu dzi
siejszym. 

Uchwalono: 
1. . Odnośnie odpowiedzi 1"\ a ... 

gistratu na interpela~ję r. Li'chten ... 
steina i tow. \\? spre\\Jie ntradnia
nin przyjmo\Ąi{łnia ~horych do 
szpitali przez Wydział ~dro\t)ot ... 
nośei' Publicznej: 
Przyjąć odpowiedź Magistratu do 

wiadomości, uznając ją za wystar
czającą. 



4. Dziennik Zarządu m. Łodzi. 

W toku obrad nad sprawą pOm 
wyższą przedstawiciel !1agistrat.u 
ławnik Dr. Koziołkiewicz, udzielając 
odpowiedzi na interpelację zaznaczył 
między innel11i, że r. Dr. Margolis, 
przemawiając w obronie interpelacji, 
kieruje się względami natury oso
bistej. Dr. Margolis, odpierając ten 
zarzut, prosi o wniesienie do proto
kułu oświadczenie treści następu
jącej: 

"Proszę o wniesienie do proto
kułu, że wbrew twierdzeniu Dr. Ko
ziołkiewicza, ża~ne względy osobiste 
przy obronie interpelacji mną nie 
kierowały: przeciwko temu twierdze .. 
niu kategorycznie protestuję". 

, II. Odnośnie pobierania 50 o lo 
dodatku na rzecz Kasy f\iiejskiej 
do państwoweQo podatku pattn>-4 
towego za pośrednictwem Urzędu 
Skarbo,x>ego: 

Rada Miejska, przychylając się do 
wniosku Magistratu Ng 5 z dnia 
17 października 1919 r. postanawia: 

1) ustanawiany dotychczas co~ 
rocznie na rzecz Kasy Miejskiej 
50 %-wy dodatek do państwowego 
podatku patentowego, pobieranego 
w obrębie ,m. Łodzi, pobierać odtąd 
corocznie w tejże samej wysokości 
za pośrednictwem państwowego Za
,rządu Skarbowego w Łodzi. 

2) zwrócić się do Ministerstwa 
Skarbu z prośbą o wydanie polece
ni? Par'lstwowemu Zarządowi Skar
bowemu w Łodzi dokonywania wy
miaru j poboru dodatku na rzecz 
Kasy Miejskiej oraz wpłacania po-

, branych sum do Głównej Kasy m. 
Łodzi co miesiąc, naj dalej w ciągu 
10 dni po zamknięciu rachunków 
miesięcznye:h. 

3) wezwać Magistrat do wyko
nania tej uchwały. 

Z powodu spóźnionej pory Prze .. 
wodniczący odracza rozpatrzenie re
szty spraw, objętych porządkiem 
dzie.nny~, do posiedzenia jutrzejsze
go I o godz. 9 min. 35 wiecz~ ogła
sza posiedzenie za zamknięte. ' 

Przewodniczący': ( -) L. Kern. 

Prowadzą~y protokuł: (-) P. 'Runslo. 

Prołokul. 

44 (l sesji) posiedzenia Ra.dy Miejskiej. 
Łódź, dnia 12 listopada 1919r. 
Komplet radnych: 74, komplet członków 

Magistrelu: 11. 
Obecnych radnych: 49, ober,nych członków 

Magistratu: 8. 
Po~iedzenie .otworzył o goazinie 7. 1'0 wie

czór zastępca przewodniciącego Rady Miejskiej 
r. A. Koziołkiewiczówna, w obecności quorum 
(57 członków), zaprosiwszy do stołu prezydjal
nego r. sekretarza W. D"oleckiego oraz sekre
tarza prezydjum, p. P. Rundo do prowadzenia 
protokułu. 

Przyjęto do· wiadomości: 
1. Zawiadomienia' radnych: Babiackiego, 

Baumgartena, Bermana, Fatersona, Fichny, 
Gerhardta, Grossa, ]arbluma, KałużYllskiego, 

Kenigsberga, Kiermasa, Kropfa, Miillera, No
woslelsldego, Remiszewskiego, Rozenblatta, 
Sadoczyńskiego, Szendelowej, Sznella, Utty i 
Waszkiewicza, usprawiedliwiających swą nie
obecność na posiedzeniu dzisiejszem. 

Z. Oświadczenie rr. Macińskiej, Wasilew
skiego i Unieszowskiego treści następującej: 

"Przy oma wianiu na dzisiejszem posiedze
niu spra'Ny podwyżki płacy dla robotników 
miejskicb, radny Chwalbiński słusznie zauwa
żył, że sprawy wpływająr;e na podwyższenie 

budżetu winny być przedtem przedstawione Ko
misji finansowej; Rada Miejska tego stanowi
ska nie podzieliła i uchwaliła podwyżki pro-
ponowane przez I Magistrat. ' 

Na tymże posiedzeniu Rady 'M, wpłynął 

wniosek o przyznanie zapomóg na wpisy szkol
ne dla dzieci nauczycielstwa szkół powszech
nych w Łodzi, jedna~źe Rada postanowiła 

wniosek ten I slderować do Komisji finansowej. 
Uważlljąc, źe w sprawach jednego typu 

Rada M. powinna postępować konsekwentnie, 
protestujemy przeciwko odesłaniu do Komisji 
wniosku o przyznanie wpisów szkolnych dra 
dzieci nauczycielstwa szkół ,powszeChnych w 
Ładzi." (Patrz uchwałę ]\fu b' I z dnia dzi-
slejszego) . 

Uchwalono: 
a) Poza porządkiem dziennym: 

I. , Odnośnie podwyższenia pła
C!.y robotnikom \\lyd'ziala Zapro>-4 
wiantowemia F1iasia i Komftetn 
Rozdziała Chleba i l"\.ąki: 

1) Uznać nagłość sprawy. 



Dziennik Zarządu m. Łodzi, 

2) Rada Miejska zgodnie z wnio~ 
skiem Magistratu Ng 53 z dnia 7 li
stopada 1919 r. postanawia: 

a) podwyższyć z dniem 1 listo
pada 1919 r. płacę robotnikom mI~J
skim, zatrudnionym przez Wyd~lał 
Zaprowiantowania Miasta i Komltet 
Rozdziału Chleba i Mąki, pracują
cym dłużej niż 6 miesięcy z marek 
18 do mk. 20 dziennie. 

b) wezwać Magistrat do wyko
nania tej uchwały. 
b) \N sprawa.~h objętych porząd ... 
Idem dziennym: 

l. 'Odnośnie podwyższenia za ... 
pomóg na opł~canie wpi.Sóy" szl<:.o! .... 
nych za dzieci pracowmkow mIeJ'" 
skieh, kształcące się 'w średnich 

zakła.daQh nankowych: 
a) Rada Miejska, przychylając 

się do wniosku Magistratu N2 30 z 
dnia 31 pażdziernika 1919 r. posta
nawia: 

1) podwyższyć normę zapomóg: 
2) wnieść na ten cel do budże

tu Zarządu Głównego vi roku admi
nistracyjnym 1919/20 kwotę mk. 
50,000, podwyższając pozycję ty
tułu V działu I do mk. 150,000.; 

3) wezwać Magistrat do wyko
nania tej uchwały. 

b) W nioski rr. Wasilewskiego i 
Utty w przedmiocie wypłacenia za
pomóg na wpisy szkolne dla dzieci 
nauczyc!elstwa szkół powszechnych 
miasta Łodzi, jako finansowo nie
opracowane skierować do Komisji 

? 5praw Ogólnych i Skarbowej dla 
porozumienia się w tej mierze z 
l"\agistratem i przedstawienia. kon
kretnego wniosku na jednem z naj
bliżs-zych, posiedzeń Rady Miejskiej. 

III. Odnośnie ingerencji Rady 
1'1iejskiej w zakresie zmianY,~tal-l 
tów pracowników miejskich, jako .... 
też kasowania posad służbowych 
(ID związku z odnośnem pasta ... 
nowieniem l~ady): . 
Przyjąć "do wiadomości komuni

kat Komisji Regulaminowo - Prawnej 
r eści następują cej: 

"Wobec tego, że1 zgodnie z de
kretem o Samorządzie Miejskim, 

tworzenie etat9w dla członków Ma
gistratu oraz pracowników miejskich 
(tyczy 'się to również sprawy usta
nawiania wzgL kasowania posad służ
bpwych) należy bezspornie do za
kresu działania Rady Miejskiej, jedy
nie zaś mianowanie, zwalnianie oraz 
kontrola nad pracownikami miejski
mi wchodzi w zakres kompetencji 
IV\agistratu,-uznać stanowisko Ko
misji Skarbowej w przedmiocie pod
wyższenia wynagrodzenia 2 praco
wnikom blUra Kuratorjum Obywatel
skiego za słuszne, zaznaczając, że 
Komisji przysługiwało do tego pełne 
prawo. 

Stwierdza się przytem, że na 
wzmjankowanem posiedzeniu Komi
S,ji Skarbowej był również obecny 
przedstawiciel Magistratu". 

IV. Odnośnie rozpatrzenia ~zy .... 
nu r. }\nt~zako\.tlskiego wzgł. lNy'" 
dania orzeczenia odnośnie kwali ... 
fikacji tegoź: 

Odroczyć wydanie orzeczenia do 
czasu powzięcia postanowienia przez 
sąd. 

V. Odnośnie sprawy' ara~ha ... 
miania n1otorów elektrycznyQh dla 
dostarQztnia WOdy w doma.ch t Y l lot 

ko od godz. 11 ... ej wie cz. do 7 ... ej 
rano: 
Ze względu na oświadczenie 

Elektrowni f'v'iejskiej: 
a) że, począwszy od 1 listopada 

1919 r. 'warunki, określające czas 
pracy motorów elektrycznych przy 
pompach i dołach biologicznych zos
taną zmienione i motory . będą 
mogły być czynne od godz. lO-ej 
wieczór do 8-e j rano; 

b) że dla tych domów, w których'są 
małe rezerwoary, niewystarczające 
swoim zapasem wody dla potrzeb 
mieszkańców na całą dobę, jak rów~ 
nież i dla tych zamieszkałych nieru~ 
chomości, dla których zapas wody 
na całą dobę może być nabrany w 
zbiorniki w ciągu 1 1

/ 2 godziny, będą 
motory pracować od godziny 12-ej 
w południe do 1 1

/ 2. po południu; 
c) że właściciele domów, posia~ 

dający motory ełektryczne przy 
pompach i dołach biologicznych, bę-
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clą mogli korzystać z udogodnienia 
wyszczególnionego w punkcie b), po 
zgłoszeniu właściwego wniosku do 
Zarządu Elektrowni Miejskiej. 

1') zgodzić się na udogodnienia, 
podane przez Elektrownię Miejską,. 
uważając je w chwili bbecnej za 
najdalej idące; 

2) uznać podanie l[ Stowarzy
szenia Właścicieli Nieruchomości ze 
względów powyższych za bezprzed
miotowe. 

VI. Odnośnie uzupełnienia skra..~ 
da delegacji fCldzieckiej na na.j ... 
bliższe zebremieogólne Związku 
j\'\iast Polskich (w związku z zrze
czeniem się mandatów przez rr. 
1\. Remiszewskiego, 1\.. Kapłana i 
f\. .M.argolisa): 
Delegować w charakterze przed

stawicieli Rady Miejskiej rr. W. Do
I.eckiego, F\. S. Kenigsberga i J. Po
gonowskiego. 

VII. Odnośnie uzupełnienia 
skŁadu Delegacji Zdro\x'Iotnośei 
I:>ablicznej: 
Delegować z ramienia Rady Miej

skiej r. L. M. Kerna. 
Przewodnictwo obejmje zastępca 

przewodniczącego r. L. M. ł'\ern. 

VIII. Odnośnie ut\l,.1Ofzenia ~m ... 
balatorjam dla ehory~h zewnętrz ... 
nyQh: 
Rada Miejska, przychylając się 

do wniosku Magistratu Ng 37 z dnia 
1'1 października 1919 r., postanawia: 

l} Uznać otwarcie ambulatorjum 
dl:a chorych 'zewnętrznych za wska
zane. 

2) Zatwierdzić budżet tej insty
tucji zHodniez projektem, przedsta
wionym przez Magistrat. 

a} Wnieść na ten cel do budże
tu Wydziału Zdrowotnoścr Publicz
nej w dziale Vll, tytule XXI, pozy
cJi l kwotę ogólną mk. 93,874 - na 
okres 5 miesięcy roku budżetowego 
1919/20-go. 
. 4} Wezwać Magistrat do wyko

.. nania tej uchwały. 
Z powodu spóźnionej pory przez 

w0dniczący 'odracza rozpatrzenie
reszty spraw, objętych porządkiem 

dziennym, do posiedzenia następne~ 
go i o godz. 9 min. 5 wieczór ogła
sza posiedzenie za zamknięte. 

Przewodniczący: 

(-) F\. Koziołkiewiczówna. 

Prowadzący protokuł: (-) P. Rundo. 

ł\w-artalne sprawozdanie z dzia
łalności \Vydziaru Gospodarczego 

za czas od 1/7 do 1/10 1919 r. 

Ogolne. W okresie sprawozda
wczym zasadniczych zmian w do
tychczasowej działalności Wydziału 
nie było. 

Ogółem wpłynęło 1200 spraw 
oraz 680 rachunków. 

Posiedzenia Delegacji Gospodar
czej odbywały się co 2 tygodnie 
oraz 2 razy w tygodniu miały ll1iej~ 
sce posiedzenia Komisji Kontrakto
wej. 

Komisja Kwaterunkowa zawiesiła 
swoje czynności, ponieważ przerwa~ 
na została wypłata wynagrodzenia 
za b. kwaterunki wojsk niemieckich 
ze względu na niezdeklarowaną kwe
stję zwrotu wyłożonych przez Ma
gistrat sum na świadczenia wojenne. 
., Starania Wydziału w kierunku 
całkowitego zwolnienia się z ciężaru 
dostaw nakazanych względem władz 
wojskowych (więzienie, szpitale) zo
stały uwieńczone pomyślnym rezul
tatem. 

Kwaterunek 'wojsk polskich. 
W końcu okresu sprawozdawczego 
zajętych było z górą 400 pokojów 
w mieszkaniach prywatnych pod 
kwaterun~i wojskowe. Wypłatę wy~ 
nagrodzenia komornianego usku
teczniano podług ustalonych norm, 
t. j~ płacąc przeciętnie 3 do 5 mk. 
dzie9l1ie, zależnIe od rangi, natomiast 
zawieszono wypłatę wynagrodzenia 

. za kwaterunki w hotelach do czasu 
wyjaśnienia kwestji zwrotu sum przez 
Skarb Państwa (powołujemy się na 
odnośny punkt nasZego poprzednie
go sprawozdania). 

Na usilne starania Wydziału Go~ 
. spodarczego, poczynione u władz 
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wpjskowych, zredukowano do mini
mum korzystanie z hoteli i obecnie 
ilość zajmowanych pokoi zmniejszy
ła się o 50 %, 

Kontrakty. W okresie sprawo
zdawczym zawarto 81. kóntraktów. 
na ogólną sumę roczną mk. 420,947. 

Administracja njeruchomości 
miejskich. Wydział Gospodarczy· 
w dalszym ciągu zarządzał 17 pose-' 

. sjami j 64 placami. 
Oddział Dostawy Podwód do

starczył w okresie sprawozda wczym 
851 podwód na potrzeby miasta j 

23 podwody dla llrzędów państwo
wych. 

W końcu okresu sprawozdawcze
go było zameldowanych 1,439 koni 

Cyfrowa działalność przedstawia 
się jak następuje: 
Komorne za kwaterunki w hotelach 
za czasodljVIIl 1919r.mk.71,989,95, 

komorne za kwaterunki w mieszko 
pryw. mk. 43,347,85, komorne za 
urzędy wojskowe rnk. 8,133,95, ko
morne za Policję mk. 31,107,50, ko
morne za urzędy cywilne mk. 2,323,68, 
Odszkodowanie za b. kwaterunki 
wojsk niem. (pg. wniosków załatwio
nych do decyzji zawieszenia wypła
ty) mk. 46,179,94, Dostawy dla woj" 
ska polskiego mk. 76,629,"56, dosta
wy dla Policji mk. 46,697,92, dosta
wy dla urzęd. cywiIn. mk. 7,330,14 
Remont budynków i ogrodzeń miej
skich mk. 14,350,14, Nadzór i komple
towanie inwentarza mk. 18,827,27, 
Pensje stróźy w budynkach miej
skich mk. 25,718,88, F\sekuracje 
podatki państwowe mk. 18,718,88. 

Łódź, dnia 10 listopada 1919 r. 

(-) K. Bajer. 

---cz:2)---

Sprawozdanie z działalności 
urzędu rOljemcz~go dla spraw najmu w ŁodzL 

za miesiąc wrzesień i październik 1919 r. 

Kancelarja Urzędu została otwar
tą 4 września. 

Pierwsze posiedzenie Urzędu od
było się 11 września. 

We wrześniu r. b. odbyło się po· 
siedzeń 10. 

W październiku odbyło się posie
dzeń 14. 

Wykaz ruchu spraw na Paździer" 
nik 1919 f. 

i~~st~~~ro~~ ! otrzyma-! ROZPOZ-! Nieroz-
poznanych. _ no nano p0znano 

~9 ! 227 ! _172 1 134 

Wykaz ruchu spravJ na 
sień 1919 f. 

wrze- Wykaz ruchu sporów za paź .. 
dziernik 1919 f. 

Ot:r:zymauo , . Rozpozna~o INierozpoznano 

- 222 l··· 143 ~._7_9 __ 

Wykaz' ruchu sporó\v na wrze
sień 1919 r. 

Otrzy;nano , I Rozpoznano I Nierozpoznan~ 

2881 183 ! 105 

Pozostało na! ! l/X nieroz- Otrzyma.-Rozpoz- Nieroz-
poznanych. no nano pozna.no 

105 ! 262 I 204 163 

UWf\GF\. 1: Różnica ilości spraw' 
i sporów tłumaczy się tern, że by
wają wypadki, że jeden właściciel 
domu prosi o ocenę lokalu u 10 lo
katorów (N. spr. 3.) u 26 lokatorów 
(N. spr. 118) i t. d.; 
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Urząd Rozjemczy ~ tych ,wYP,ad
kach wydaje w jednej sprawIe klika 
lub kilkanaście oddzielnych rozstrzy .... 
gnień. . 

UWf\Gf\ 2. Z ogólnej liczby me~ 
rozpoznanych 163 spraw: 112 spraw 
były rozpatrywane na posiedz.eniach 
Urzędu Rozjemczego, zostały Jednak 
odroczone, ponieważ ustalenie ,wy· 
sokości najmu jest oparte na bada
niu świadków lub na ekspertyza ch, 
a 51 sprawa wpłynęła w ostatnich 
dniach pażdziernika. . 

Polubownie załatwiono spraw we 
wrześniu 51 

Polubownie załatwiono 
spraw w październiku ..63 

Komisji wydelegowano we 
wrześniu 

Komisji wydelegowano w 
październiku 

29 

21 

Razem: 50. 

Komisji dokonano we wrześniu 

i październiku. 

Dla ocemy 10- Dla oceny lokali Dla oceny loka
kali w nowo wobec zmiany ich li o ile strony 
zbudowanych składu i cha rak- nie mogły tlsta-

domach. teru. lićcenyz 1914r. -\ -5-l-~T;;'~= 
Otrzymano Spl aw w przeciągu 

2 ntiesięcy: 

1) od stron . 388 
2) z decyzji Sądów 61 

Otrzymano spraw w przeciągu 

2 miesi ęcy: , 

1) dla ustalenia' wysokości ' 
najmu . 398 

,2) dle, ustalenia i zreduko~ 
wania wysokości najmu 
wobec braku wody, ogrze' 
wenia centralnego, wan-
ny i t. p. 53 

Urząd Rozjemczy ustalał: terminy 
zastosowania podwyżki dekretowej, 
a także cenę najmu, lokalach mie
szanych t. J. prywatnych, w których 
częściowo tylko prowadzono handel 
lub zakład przemysłowy.-:-

HI konferencja aprowizacyjna 
Magistratu z przedstawicielami 
kooperatyw łódzkich, w d. 13 

listopada 1919 r. 

Obecni panowie: delegat Staro
sty m. Łodzi ~ Komisarz ł\umala, de
legat komisarza Aprowizacji Chrza
nowski, Dyrektor Łubieński, Ławnik 
Kaffanke, delegat Urzędu walki z 
Lichwą i Spekulacją inż. Łapiński, 
Dyrektor Wolczyński, kierownik biu
ra W. Z. M. p. Lauterbach i przed
stawiciele kooperatyw.-

Posiedzenie o godz. 4 pp. Zagaił 
Ławnik Kaffanke, zaprosiwszy na 
przewodniczącego dyrektora Wol
czyńskiego. - Sekretarzował Tade
usz Lauterbach.-

Dyr. Łubieński referuje sprawę 
zaległości mąki, wynoszącej 133 wa
gony. Omawia dalej p. Ł. technikę 
wprowadzenia kart żywnościowych 
miesięcznych z podziałem na od
cinki tygodniowe, realizowanie któ
rych, stosowanie do projektu Ław
nika K12ffankego, będzie się odby
wało w miarę nadejścia transportów 
po kaźdorazowem uprzedniem ogło .... 
szeniu.-

Dyr. WoIczyński obszernie mo
tywuJe katastrofę ziemniaczaną, wy
wołanct wczesną zimą i wprowadze
niem wolnego handlu.-Mówca przy
tacza, że Wydział Zaprowiantowania 
zakontraktował w Poznańskiem 4400 
wagonów ziemniaków, uzyskawszy 
przy podstawianiu wagonów prawo 
pierwszeilstwa na równi z P. u. Z. 
F\. P. P. - Paskarze jednak, płacąc 
wyższe ceny, wykupują ziemniaki, 
przyczem kampanja ziemniaczana 
uległa niekorzystnej lmianie i z·., te
go powodu, że Poznańskie zawarło 
umowy. z Niemcami na wymianę 
ziemniaków poznańskich na węgiel 
pruski dla uruchomienia cukrowni 
w Poznańskiem.-Syndykat. Kaliski 
nie chce wiązać się umowami.
Zmarznięciu uległo 2 1/ 2 miljona kor
cy. - Jedyne wyjście z tej tragicz
nej, zaiste, sytuacji widzi mówca w 
natychmiastowej rewizji uchwały Sej
mowej o wolnym handlu ziemiopło-
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darni, gdyż inaczej apetyty paskar
skie wzrosną w sposób niesłychany 
i ludność biedna skazana będzie na 
śmierć głodową.-

Ławnik Kaffanke wyraża nadzie
ję, iż nareszcie ludność otrzyma wię
cej węgla, w grudniu bowiem racja 
miesięczna powiększona będzie do 
l-go korca.- Magistrat. ma zapew
nione drzewo z lasów rządowych w 
Siedleckiem i Radomskiem i, w celu 
przewiezienia tegoż, dzięki usilnym 
zabiegom, poczynionym w Minister
stwie Komunikacji, będą podstawio
ne do dyspozycji całe pociągi z wa
runkiem· jednak załadowania w ciągu 
12-u godzin.-

Pan Kaffanke !!astraja też obec
nych na ton optymizmu, komuniku
jąc, że pierwszy transport białego 
cukru ze Zbierska już wysłany do 
Łodzi i 'że głodny i z ziębnięty oby
watelotrzyma wkrótce 600 gramów 
miesięcznie, tego cennego produk ... 
tu.-

Przedstawiciel Stow. "Robotnik~ 
p. Przybył wyraża życzenie "'IJ imie
niu przedstawicieli pozostałych ko
operatyw, by procedura załatwiania 
interesantów w Oddziale Opałowym, 
zwłaszcza w godzinach rannych, . 
sprawniej niż dotąd się odbywała.-

Po wyczerpaniu dyskusji powzię
to na$tępujące uchwały: 

(Wniosek Dyr. Wolczyńskiego) 
.1. Zebrani na III-ej konferencji 

aprowizacyjnej przedstawiciele;, ko
operatyw łódzkich, reprezentujący 
270,000 zrzeszonych konsumentów, 
po wysłuchaniu poszczególnych rę
feratów o stanie aprowizacji m. Ło
dzi, ponownie stwierdzają, iż tylko 
drogą całkowitego sekwestru zboża 
dałoby się do 'pewnego stopnia za
pobiec grożącej miastom fabrycznym 
katastrofie.-

Zważywszy jednak, iż większość 
Sejmu wypowiedziała się za częścio
wym kontyngensem, należy bez
względnie dążyć wszelkimi możliwy
mi środkami do dostarczenia mia
stom należnych im z tytułu kontyn
gensu racji .żywnościowych.-

W tym celu zebrani zwracają się 
do Magistratu o energiczna wystąpie
nie do władz odnośnie dostarczenie 
miastom odpowiedniej ilości podwód 
i skierowanie ich tam, skąd wywóz 
zboża koleją jest niemo:Żliwy.-

2. (Wniosek Ławnika Kaffanke
go- dodatkowo do poprzedniej uch
wały). 

Zebrani protestują przeciwko daI~ 
szemu tolerowaniu przez odpowied~ 
nie władze t. zw. "szmuglu", czego 
rezultatem jet, iż pewna część lud~ 
ności spożywa chleb biały, gdy tym
czasem olbrzymia większość konsu
mentów skazaną jest na zupełny 
brak chleba kontyngentowego.-

Domagają się przeto zebrani od 
Magistratu poczynienia energicznych 
kroków u władz w celu ścisłego 
przestrzegania przepisów Minister
st·wa f\prowizacji, albowiem bezczyn~ 
ność Władz godzi głównie w klasy 
niezamożne.-

3. (Wniosek Dyr. Wolczyńskie;, 
go). 

W sprawie wolnego handlu zie
mniakami zebrani biorąc pod uwa
gę, iż nagła zmiana temperatury spo
wodowała olbrzymie straty tychże, 
uważają, iż tylko możliwie oględna 
gospodarka tern co nie uległo zma
rznięciu może zapobiec zupełnemu 
brakowi tego naj niezbędniejszego 
artykułu dłaludności robotniczej.- . 

W tym celu proszą Magistrat o 
zwrócenie się, do panów posłów łód
zkicl), by ci zażądali rewizji uchwa
ły w sprawie wolnego handlu ziem
niakami, domagając się wobec po-

j wyższego stanu rzeczy sekwestru 
ilości niepodległej zepsuciu i rowno
miernego podziału tejże między lud
ność.-

Uchwałę powyższą przdstawić 
niezwłocznie pp. fv'arszałkowi Sejmu, 
posłom łódzkim i Ministerstwu f1pro
wizacji.-

4. Tytułem próby, począwszy od 
okresu 116 wydać ludności karty 
żywnościowe miesięczne z podzia
łem na odcinki tygodniowe, które 
będą realizowane w miarę nadejścia 

fi 
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transportów, po kaźdorazowem uprze
dniem ogłoszeniu.-

W pierwszym 2-tygodniowym 
,okresie będzie wydawany tylko 

chleb - realizacja kup<?nów mącz
nych nastąpi w końcu miesiąca.-

5. (Wniosek przedstawiciela Stow~ 
"Robotnik" p. Przybyły.) 

Wobec nienormainej dostawy 
mąki przez Magistrat dla, koopera
tyw, co pociąga za sobą częsta ro~
palanie pieców, zebrani domagają 
się podwyższenia racji węgla i drze
wa dla piekarń.-

6. Zebrani proszą Wydział Za
prowiantowania Miasta, by precedu
ra załatwiania przedstawicieli koope
ratyw w Oddziale Opąłowym odby
wała się nadal sprawniej niż do
tychczas.-

7. Zebraniiądają zwrotu różni
cy na tarze worków cukru żółtego", 
sprowadzonego od P. U. Z. FL P. P. 
motywUjąc, iż waga worka zamiast 
strąconych 2 1/ 2 funta dochodzi do 
7 funtów.-

l"1arada ta odznaczająca się po
wagą dyskusji, daleką była od na
miętnych, bezcelowych sporów aro
biazgowych, wykazała z rozumienie 
obecnego przesilenia aprowizacyjne
go i ujawniła w całej pełni życzłi" 
waść przedstawicieli spożywców dla 
Magistratu, który stale zabiega o po
lepszenie ~tanu aprowizacji miasta.-

Że . myśl urządzenia tych konfe
rencji, powzięta przez prezydenta 
Riewskiego była szczęśliwą dowodzi 
fakt, iż zebrani wyrazili życzenie od~ 
bywania tychze choćby co tydzień.-

Obrady, jak zwykle, z całym 
umiarem i orjentacją prowadził sprę
żyście Dyrektor Wolczyński.-

SpraV\Ty:' 
Oświatowo~I{ ul tural ne.' 

Z Rady Szkolnej. 

Ha posiedzenia Rady szkOlnej 
okrc;gqwe:j załatwiono.. nbst~pdM 
j<lce sprawy: PQstanowiono. zwró- ' 

dć siC; z apelem do społeczeństwa 
łódzkiego \A) sprawie nieprzyjmo\\!u ... 
nia udziala w kwestach (Jlicznych 
przez dzieci i młodzież, U(~zc;szcza ... 
jąCtl do szkól. 

Z powoda wyjazdu dotychczaso .... 
wego przewodnicząceQo Rady Szkol-

I 
nej okręgO\\lej, p. L. Neumana. do 
\if ars~a\"y na stałe, zgłosił on rezy .... 
gnację swą ze jl stanowiska przewod ... 
niczącego. 

RadCl szkolna okrc;gowo postano
\\)i!a zwrócić siC; do zarządn Koła 
opiekunów głównych z prośbą o jak .. 
najry~hlejsze zOffJanizo\\)ank biblio .... 
tek szkolnych. 

Z Wydziału Szkolnictwa. 
Jak wiadomo, Wydział szkolni~t ... 

WCl zwr6cil siC; niedówno do inspekta,.. 
rata szkolnego z prośbą, o udziele
nie ptotnyQh urlopó\.\1 dla na{l~zyeieli 
~i diet kandydatów na posady nauczy .... 
cieli w szkołach dlfi dzieci małozdoI ... 
ny\~h, nf\ przeciąg jednego rokn, ee ... 
!em ukończenia specjalnego }(urSU 
urządzonego przez .M.inisterjunl zdrot-i 
wia publicznego i opield spol~eznej. 
Urlopy takie mają być pratne. 

. Kandyda.ci 11(1 wspomniane kursy, 
którzy życzą sobie \t1yjeehać do Wa.r
szary, \\1inni z\\?racać sit; o to do 
tntejszego \vydzialcr Szkolnichi)C'ł. 

Z Bibłjoteki Publicznej. 
Wczoraj odbyło siC; ogólne zebra .... 

nie członków Biblioteki Pnblicznej 
pod przewodnict\\'lCnl prof. Piaskow", 
sk.iego. 

Sprawozdanie zarządu ~Jłosi, iż 
doC'hodu w ciągu roku było 40112 
ll1arek, w czem 33750 mk. zapomóg 
ze strony miasta, reszttl ze składek, 
ofiar. opłat za wejŚCia. Takąż sumc; 
wypisano no roz~hody. 

Wpłynt;lo 1809 nowych dzid, człon
ków statych było 4541, Cl czytelników 
jednorazowych 16940. Po~zytność 
wyrazUa siC; \Xl 39077 osobach. 

'/Projekt budżetu na 1920 r. \XI su
mie 38300 rok. a~hwalono, oraz 
przez aklamację powolano zarząd i 
komisjc; rewizyJnf:l w dotyQh~ZClso\\Jym 
składzie do pełnieniC\ obowiązk6w 
nadal. 
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Sprawy finansowe. 

Obrady budżetowe w Radzie .Miej· 
skiej m. stoł. Warszawy. 

"r\urjer Warszawski" pisze: W d. 6 
b. m. Rada miejska pod przewodni
ctwem prezesa Balińskiego, przystą
piła z kolei do rozważania budżetu 
wydziału finansowego. Jest to jeden 
z tych działów magistratu, w którym 

. polityka finansowa. miasta znajduje 
. najwyrażniejsze . odbicie i którego 
preliminarz dochodowy, oparty na 
podatkach decyduje faktycznie o 
równowadze budżetowej całej skom
plikowanej maszyny miejskiej. Jak 
wiadomo, budżet miejski na rok bie
żący zamyka się niedoborem w su
mie przeszło 92 miljonów marek, 
chodziłoby zatem o utworzenie ta-

, kiego programu finansowego miasta 
drogą reform podatkowych), który-, 
by zapobiegał dalszemu odłuż aniu 
miasta. i doprowadził do równowagi 
budżetowej. Ze strony magistratu 
wypowiedziano już pogląd, że w ok
resie obecnego przewrotu, charakte
ryzującego się przewartościowaniem 
pracy, zanikiem wytwórczości, de~ 
precjatją pieniądza· i towarzyszącej 
tym zjawiskom niebywałej droży~ 
zny- niepodobna wynaleźć owego 
złotego środka, któryby się przy ... 
czynił do uzdrowienia budżetu. Wszy~ 
stkie plany finansowe w tĘ!kich wa· 
runkach oparte są na kruchym fun
damencie, zachwiana bowiem równo
waga budżc.:tu jednostki, rodziny, 
instytucji, przedsiębiorstwa, a nawet 
państwa, nie daje podstaw do utwo
rzenia owego upragnionego progra
mu "równowagi budżetowej". Z 
poglądem tym godzą się oczywiście 
i radni, niemniej pragną wykazać, 
że sytuacja finansowa rniastamoże 
być poprawiona drogą niezbędnych 
reform podBtkowanych, inaczej mó ... 
wiąc ~ zwjększoń'ą śrubą podatko
wą na te warstwy mieszkańców, któ~ 
re z tytułu swych zysków i stanu. 
m'ajątkowego do świadczeń na rzecz 
miasta przedewszystkiem są obo
wiązane. 

Obrady nad budżetem wydziału 
finansowego, z uwe.gi na jego do
niosłość, rozciągną się prawdopo
dobnie na kilka posiedzeń. 

Większą część wczorajszego wie ... 
czaru zajął olbrzymi referat r. Sze
reszowskiego, bankiera z zawodu, 
który budżet wspomniany zanalizo
wał z fachową znajomością przed
miotu, i wykazał. zgodnie z opinją 
komisji fjn .... budż.-że do najpHniej
szych zadań, jakie ma magistrat do 
spełnienia -'- należy wprowadzenie 
przedewszystkiem podatku dochacio" 
wego i od przyrostu wartości, . 

Według preliminarza na r. 1919/20, 
dochody wydziału finansowegJ wy
nieść mają 69,978,534 mk., (więcej 
w porównaniu z r. ub. o 48,245,726 
mk.), wydatki zaś 69,481,198 mk. 
(więcej o 25,245,342 mk.(. Poszcze
gółne pozycje dochodowe wykazują: 
procenty od kapitałów i wpływy na 
amortyzację 996,550 mk., różne po
datki (od nieruchomości, dochodowy, 
od widowisk, od przyrostu wartości, 
handlowy i przemysłowy i inne) 
34,865J 200 mk., opłaty (z marek, kar, 
kartek meldunkowych i in.) 631,700 mk. 
dochody z monopolów (od cukru, 
zboża, węgli j soli) 4',105,000 mk. 
Przewidywany jest poza tern zwrot 
sum, wydatkowanych za państwo 
(policja komunalna, rezerwistki i t. p.) 
w wysokości 26,49'8,472 mk., wresz
cie różne, pomniejsze. Komisja. fi
nansowa stwierdza, że w dochodach 
nie wykazano procentów ,od sum, 
jakie poszczególne wydziały o cha
rakterze przedsiębiorstwa otrzymały 
z funduszów miejski~ na kapitały 
obrotowe i z tego powodu wprowa
dziła do. preli'minarza sumę 780.000 
mk~ 

W poprawkach systemu podatków 
miejskich referent widzi znaczy postęp. 
W budżecie przedwojennym jedyną 
niemal kategorją podatku od nierucho~ 
mości, obecnie dostrzegać' się daje 
równomierniejszy rozkład podatków 
na poszczególne dziedziny życia go
spodarczego (podatek repartycyjny, 
dodatkowy do państwowego podat~ 

~ 
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ku od patentów t od przedsiębiorsrw, 
szpitalny, przemysł i handel), najra~ 
cjonalniejszym wszakże będzie pro
jektowany podatek dochodowy, któ
ry zastąpi wszystkie' dotychczasowe 
bezpośrednie. Obecna suma wpły
wów podatkowych w wysokości 35 
miljonów nie odpowiada wymaga~ 
niom terażniejszości, wobec ogólnej 
deprecjacji pieniądza, u nas zaś w 
szczególności, do 1/10 jego wartości 
przedwojennej. W związku z depre
cjacją pieniądza wzrosły rozchody 
kasy miejskiej, dochody jednak 
wzrosły nieznacznie: z l-mju milj. 
rb. przed wojną na 35 milj. mk. 
obecnie. O i/eby śuma wpływów z 
podatków miała być dostosowana 
do tempa i stopnia deprecjacji wa
lut,' winna ona wynosić obecnie 'wię
cej niż 100 mHj. mk. Przed wojną 
mieszkaniec Warszawy płacił 7 rb. 
(= 15 mk.). obecnie należałoby po
bierać 150 mk., gdy tymczasem ma
gistrat pobiera 75 mk. 

Qmawiając zmodyfikowany po
datek od nieruchomości (od 8,16 do 
15.5° lo od dochodu brutto), który ma 
przy~nosić 10 milj. mk~ referent Wyd 
kazuje, źe niedobór z tego żródła 
wynosi 151/ 2 milj. mk., po doliczeniu 
zaś przeboru za wodę 171/ 2 miIj. 
mk., ., pomimo, iż krytyczny stan 
własności niefL!chomej należy już 
dziś do przeszłości. Dochód z po
datków od widowisk i koncertów 
przewiduje' komisja znaczn.ie wyższy 
niż preliminowano, gdyż do wyso
kości 8 miIj. mk. Podwyższono po
za tern pozycje dochodowe z podat
ków od inst,alacji gazowych, od pa" 
tentów, repartycyjny i in. 

Największą pozycję wydatków 
:wydziału stanowią procenty. i spłata 
długów (62,967,000 mk.) UtrzYITla" 
różpersonelu wynosi 3, 553,000 mk., 
nie ne zaś"wydatki (jak zakup papie
rów procentowych, druki, prowizje i 
in.) '2.,960,092mk. Według wyli
czeń :referenta . długi \Ą/ arszawy wy
noszą obecnie ogółem 315 milj. mk., 
zc:zego Jednak należy_potrącić oko
ło ,l ~OmiIj. wydatkowanych w okre
sie wojny-z8 państwo, czyli że isto-

tna cyfra długów Warszawy wynie
sie 200 milj. mk. Odłużenie to, w 
zestawieniu z innemi miastami -
jest, zdaniem referenta - niewyso
Ide, gdyż na jednego mieszkańc:ą 

. "',y.pada w przybliżeniu 200 mk. 
i ly'mczasem Berlin w r. 1916 miał 
długów 429 milj. (na J mieszko 289 ' 
mk.), Monachjum w r. 1917··330 milj. 
(na głowę 531), Frankfurt n/Mk. 327 
rnilj. mk. (na gł. 73 fi ITIk.), Paryż w 
r. 1915 2,500 milj. fr. (na g'ławę 
816 fr.). Lwów \.\? r. 1~15 .... 47 milj. 
koron (na gło\.\?ę 212 kor.) 

Jedyną słabą stroną Warszawy 
jest fakt, iż zmuszona jest zaciągać 
wciąż nowe pożyczki na pokryCie 
nowego deficytu. Gdyby szło o po~ 
życzki na cele inwestycyjne. to 
zdolność kredytową Warszawy uznać
by należało za pierwszorzedną. 

Ostatecznie komisja zmniejszyła 
sumę wydatków o 3,495,217 mk. i 
zgłosiła w związku z potrzebą po~ 
prawienia stanu finasowego miasta, 
między innemi wnioski następujące: 

fV\agistrat ma przedsięwziąć kroki 
i celem wywindykowania· od instytu
cji rządowych sum. zaległych od 
gmachów skarbowych z tytułu opłat 
za wodę i kanały: przyśpieszyć ,Po
bór podatku od instalacji elekrycz~ 
nych w Mokotowie i na Czystem; 
przyśpieszyć wymiar i pobór po
datku dochodowego; przystąpić do 
poboru podatku od przyrostu war" 
tości; wreszcie przyśpieszyć bieg po
datku aljenacyjnego, Pozostałe wnios
ki dotyczą reform \\1 układzie sa
mego· budżetu i procedury kasowej.· 

Dyskusję nad referatem komisji 
fin.~budż. rozpoczął r. Lew (soc.
dem. żyd.) Mówca dowodził,że ma
gistrat prowadzi. złą gospodarkę fis
kalną przez zwalanie ciężaru podał:
kowego na klasy uboższe (podatki 
pośrednie), gdy· jednocześnie handel 
cieszy się/przywilejami; po" 
bór od 11/ 2 milj. mk. od sfer kupie" 
ckich jest nieproporcjonalny w sto· 
sunku do norm opodatko'lv ania: dla 
innych klas. Jedyne wyjście z kry
zysu-to ,wprowadzenie p0datkll do~ 
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chodowego, który winien obarczać ponad 200o/ q dalej specjalnego opo
klasy posiadające. datkowania przyrostu od wartości z 

Radny Tor (P. P. $.) uważa, że placów niezabudowanych, podwyż
cyfra długów Warszawy nie jest tak szenia skali podatkowej przy docho
straszną, jak sIę zdaje tym, którzy dzie wyższym ponad 200 tys. mk. 
nie przywykli jesze do 'operowania Poza tern domagał się zniesienia po
dużemi liczbami, gorzej natomiast datku od gazu i elektryczności, od 
wygląda obecny system podatko~/YJ 'I. cukru, soli, mąki, węgli i t. p., oraz 
który daje zaledwie 15% ogólnych zniesienia podatku szpitalnego wobec 
wydatków budżetowych. Jest to zja- wprowadzenia państwowych kas 
wisko normalne i niebezpieczne dla chorych. 
przyszłości miastęl, przy wzrastają~ 
cyc h deficytach. Z· toni. i chaosu 
wybrnąćb~T można tylko przez wpro
wadzenie projektowanych podatków 
dochodowego i od przyrostu war
tości majątkowej, Mówca nie wie
rzy jednak by magistrat miał inten
cje zerwać ze starym systemem, 
osłaniającym warstwy zamożniejsze-q 

i dłatego oświadcza w imieniu swej 
grupy, że ta nie b<::dzie głosowała 
za budżetem wydziału finansowego. 

* * ~, 

W d. lOb. m. w radzie miejskiej 
debatowano w dalszym ciągu nad 
budżetem wydziału finansowego. 
Głos zabieraliprzedewszystkiem przed~ 
stawiciele lewicy, którzy usiłowali do
wieść, że przyczyną finansowego kry~ 
zysu miasta jest głównie wadliwa 
polityka magistratu, nie licząca się 
rzekomo z potrzebą znaczniejszego 
opodatkowania sfer zamożniejszych na 
rzecz miasta. 

Przedstawiciel nar. zw. robot., r. 
Janikawski, twierdzi między innemi, 
że dzisiejszy system podatkowy 
wskażuje brak wszelkiej inicjatywy 
ze strony magi'stratu, wreszcie, że 
podatki konsumcyjne (od cukru, 
zboża, węgla i soli) nie powinny 
być tolerowane. 

Przedstawich~l socj. - dem. żyd. 
"Bund". rad. Orzech, uzasadniał pot- . 
rzebę podwyższenia podatków od 
nieruchom. z 10 milj. preliminowa
nych do 14milj. mk., specjalnego 
opodatkowania dochodu z własności 
nieruchomej wyższego ponad 100 
tys. mk., większego ! opodatkowania 
placów niezabudowanych według ich 
obecnej wartości,; podniesienia stopy 
podatkowej (!)d przyr<:>stu wartości 

Ponieważ nie można myśleć tyl
ko o pożyczkach, nikt zaś nie wska
zuje środków zaradczych, przedsta
wiciel "Bundu" widzi taki środek w 
konfiskacie majątków i zysków wo
jennych. Na tę drogę miasto wcze- '! 

śniej czy później - zdaniem mów
cy - będzie musiało wejść, jeśli 
zechce doprowadzić do równowagi 
swój budżet. 

Na głosy krytyczne odpowiadał 
prezydent miasta, inż. Drzewiecki: 
Mówca wykazuje na wstępie, jak ko
losalne zmiany zaszły w rozmiarach 
gospodarki miejskiej przedwojennej 
a obecnej. Zasadniczy do niedawna 
podatek od nieruchomości, daje w 
stusunku do zwiększonych wydatków 
miasta, minimalny dochód, wodociągi 
i kanalizacja nie przynoszą zysków. 
tramwaje, jako źródło dychodu
odpadły, dochó z ma.iątku miejskie
go nie mógł się również powiększyć. 
Pozostały zatem różne podatki po
średnie i bezpośrednie. Magistł'at 
zdawał sobie dość wcześnie sprawę 
z sytuacji finansowej i dlatego pro
ponował w roku 1 g 16 podatek do
chodowy. Podatek ten jednak spot
kał się początkowo z opozycją ze 
strony okqpantów i dopiero w roku 
zaszłym, gdy niemcy zgodzili si<:: na 
jggo wprowadzenie, rada miejska 
podatek dochodowy uchwaliła. Do 
dżiś ustawa spoczywa w ministerjum 
spraw wewnętrznych.. Jednocześnie 
w tym kilkoletnim okresie wojennym 
magistrat wprowadził zamiast dotych
czasowych 3 zasadniczych, 21 no
wych podatków, pod l1óżnemi pOw 
staciami,by ,zapobiegać niedoborom, 
i zarzutu bezczynności nie można 
mu postawić. Jeżeli stawiane są 
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zarzuty, że magistrat nie ma wytycz
nej Iinji podatkowej, to krytyka ta
ka - zdaniem prezydenta - jest 
jałowa i nie liczy się zgoła z reąJne
mi warunkami. Przecież wszystkie 
podatki miejskie łączą się z polity
ką podatkmwą i ekonomiczną pań
stwa, tymczasem parlstwo nie ma 
jeszcze swojej polityki podatkowej, 
nie ma ustalonej waluty. Wielu 
przedstawicieli rządu jest zdania, że 
miasta winny mieć dochody z po
datków realnych, podatek zaś do
chodowy powinien przypadać tylko 
państwu, wreszcie że podatek l}1ająt
kawy winien iść na cele odbudowy 
państwa. Dopóki zatem nie będzie 
ustalony system podatkowy w calem 
państwie, nie może być ! nowy o ja~ 
kiejś. wytycznej linji podatkowej 
magistratu. 

Podatek konsumcyjny (monopole. 
na mąkę, węgiel i t. p.) nie jest po
mysłem· magistrackim, lecz stanowi 
dotację ze strony państwa na rzecz 
miasta. Monopolów tych miasto nie 
n~oże sie obecnie zrzekać, ponj'~waż 
me ma innego żródła pókrycia. 

W.kroc~enj: na jakąś drogę racjo
nalneJ polItyki podatkowej miejskiej 
~. okr~sie przejściowym jest niemo·· 
Z-lwe l z tego względu, że obecnie 
wszystk!e projekty reform podatko"'ł 
wych m,e m?gą nadążyć za szybkim 
zawrotme wzrostem wydatków i cią" 
§łą de~aluację pJe~iądza, wywołują-

wziąć udział parlstwo i zapewnić sub
weI!cje miastom, dotkniętym kłęską 
drożyzny artykułów, produkowanych 
przez wieś. 

Omawiając z kolei projektowane 
podatki j ich celowość, ,mówca stwier
dza, ża podatek pd zysków wojen
nych ma ustaloną już opinję i winien 
być bezwzględnie wprowadzony w 
jaknajwyższych normach, Podatek 
od majątku, wprowadzony przez oku
pantów, nie da również wielkich zys
ków, gdyż stwierdzono, że posiada
czy majątku powyżej 75)000 mk. 
jest w Warszawie zaledwie 4',800 
osób, wJ'aścicieli zaś domów, prze
kraczających tę normę majątkową
około 10,000 osób. Gdybyśmy 
chcieli pokryć niedobór z tego źród· 
ła, to trzeba by zabrać na rzecz mia-
sta majątek obywateli miejskich, \ 
majątek ten Zjeść i zabić jedyny 
czynnik twórczy. Otóż podatki z 
tych źródeł nie są w możności dziś 
pokryć potrzeb miasta i ekspery~ 
menty w tym kierunku, fJdyby były 
podjęte - nie mogłyby się udać. 
Jedyne wyjście z sytuacji - pomoc 
rządu w pokryciu wojennych niedo
borów. Mówca dodaje, że i poda~ 
tek od przyrostu wartości nie może 
wejść w życie przed zaprowadzeniem 
reforIny walutowej, umożliwiającej 
obliczenią. 

Walne rozprawy odłożono\ do na
stępnego posiedzenia rady . 

. cą drozyznę. Budzet Warszawy nie 
może b,Yć prze<;:ież rozważany w Budżet miejski na rok etatowy 
oderwaOlU od, ogólnej gospodarki 1920-21. 
~a.ństwowej i, od tych· zjawisk przej
SCJowych, ktore wpływają na dezor
gani~ację naszego źycia gospodar
czego. Czy jest 'i.TIOżliwezwa1ić. 

. dziś zwiększone wydatki, powstałe· ~ 
przy~zyn o,d miasta niezależnych, na 
barkJprzezywającej ciężkie chwile 
ludności ,miej~kiej i ś-rubą podatko
~ą wy~ownac przeszł050-miłjonowy 

. Oledobor roczny? Przecież to spo .. 
wodo:v~ł~by d'alsze podrożenie życia 

Pro<!e nad ułoieniemnowcf.JO bn ... 
dżeta m. Łodzi na rok etatow .... 
1920-21 trwają. Doty<!hezas nie: .... 
wielka ilość wydziałów zdążyła opra"" 
cO\\1ać sW.e budżety <!zęś<!iowe. Nie .... 
które pozycje badż{~to\tJe jak np. 
(jprowiza~yjna; nie dają się \\)ogóle 
bliżej określi., .2 powodu tlieus1Ł\n ... 
nej fklktGfiQji warunków rynkowych . 

Sprawy podatkowe. w .. mlescl~; które ma zrujnowany 
przemysł l rzemiosła'. i nie posiada f1agistrat postano\iiil zaprOSić do 
artykółów na i szerszy "handel. W komisji speletQyjnaj do spraw podet .... 

:"~ obrachu~ku t~~h niedoborów musi . ku repnrtfiQyjnego pp. l1.1berto :Zie~ 
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glera, Józefa Rosenblata, franciszka 
Winnkkiego, Cesarego Eiscnbra.ana, 
\{. KaHankeQo, Romana OberfeldCl, 
l'1aary<:ego Tempe1hofa, Emila Paca, 
Kazimierza Bluma, Bertolda Ginsber .... 
go i PawIa Sannego. 

-- " 

SprawykOlTIUnalne. 

O Urzędzi,! Stanu Cywilnego. 

(Referat wygl,oszony w Radzie 
.Miejskiej m. Łodzi w czerwcu r. b.) 

Nie ma chyba potrzeby tłuma
czyć znaczenia, jakie dla życia po
siada dobrze prowadzona statystyka. 
Jedną z instytucji, służących zadaniu 
temu, posiadającemu kolosalne zna
czenie dla gospodarki państwowej i 
komunalnej, jest Urząd Stanu Cywil
nego, którego utrzymanie i prowa~ 
dzenie stanowi obowiązek miasta. 

Za czasów długotrwałej okupacji 
części ziem naszych przez najezdni
czy carat, miasto, jako jednostka 
gospodarcza, pozbawiona była nie
mal zupełnie samodzielności, nato
miast gminy wyznaniowe, posiadały 
pewnego rodzaju autonomję, prze~ 
kra czającą często nawet normalny 
za~res ich działalności. To, co po~ 
winno stanowić zadanie władz cywil
nych i co tylko w tym wypadku 
odpowiadać może nowoczesnym wy
maganiom wiedzy statystycznej, by
ło i jest jesZcze po części wy/<ony
wane przez władzę duchowną. Mam 
tu na myśli księgi stanu cywilnego, 
które dla 'wyznania rzymsko-katolic
kiego oraz obu wyznań e\vangelic
kich są prowadzone przez odpowie
dnich duchownych. Jesfto czynność, 
która dla samego duchowieństwa 
stanowi niepotrzebny balast, a ro
zstrzelona pomiędzy szereg instytucji 
nie daje si~ ująć VI całokształt, od
powiadający w szczegółach istotne
mu stan<jwi rzeczy w dziedzinie zja
wisk, stanowiących zakres działal
ności urzędu· stanu cywilnego. Księgi 
te dla t. zw. wyznal1 niechrześcijań
skich, co głównie dotyczy ludności 

======= 

żydowskiej, choć obejmuje i, niewieł
kle gminy chrześc!jańskie, jak bap
tystów. adwentystów, dysydentów 
chrześcijan i t. p., za czasów pano
wania rosyjskiego prowadzone były 
przez magistratY1 policmajstrów, p!
sarzy gminnych, którzy naogół z 
czynności tych stworzyli dla" siebie 
źródła nielegainych, choć bardzo su
tych dochodów. 

Poza stroną demoralizującą j os
łabiającą zaufanie ludności do władz 
przyczyniało się to również do fatal
nego stanu rejestracji ruchu natural~ 
nego. Tysiące narodzin i tysiące 
ślubów nie było wnoszonych zupeł .. 
nie do ksiąg. Dzieki temu materjał 
statystyczny, którem rozporządzało 
państWio i miasto, był niedokładny, 
a rozbity pomiędzy Kościoły posz
czególnych wyznaó, biura policmaj
strów, cyrkuły i urzędy gmi.nne, nie 
dał się wprost ująć, jako całość. W 
przeszłości państwa zachodnio-euro
pejskie, rozumiejąc doniosłe znacze
nie notowań statystycznych, powie
rzyły te czynności kcściołom, jako 
jedynym wówczas ośrodkom wiedzy. 
Sobór trydencki w f. 1553 uregulował 
tę ~prawę nakazem prowadzenia 
przez duchowieństwo ksiąg chrztu, 
małżeństw i pogrzebów. Od cza
sów wielkiej rewolucji francuskiej 
rozwija się w .. Europie zachodniej 
dążeni.e do rejestracji ruchu natural
nego ludności przez urzędnika stanu 
cywilnego, i pierwsza na tę drogę 
wkroczyła w 1792 r. Francja, aw· 
początkach wieku XIX w jej śiady 
wstępuje Belgja, Holandja. linglja, 
Grecja, Rumunja, Włochy, Hiszpanja, 
Szw,ajcarja i Niemcy. W Europie 
duchowier1stwo zachowało władzę 
nad rejestracją ", tylko i, wyłącznie w 
b. Rustrji. W Rosji podczas prze
wrotu \ również powierzono prowa-" 
dzenie ksi;:}g Not~rjuszom Ludo-
wym. , . 

Jeżeli pragniemy mieć samorząd 
na zasadach zachodnio - europej~ 
skich, .to powinniśmy mieć ogólny 
urząd stanu cywilnego, któryby ułat .. 
wH w każdej ,chwili wniknięcie w 
stosunki istotne miasta i przeko .. 
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nanie się, jaki jest przyrost ~zy 
ubytek ludności, wzrost czy zmmej
szenie się śmierbelności i t. d. 

Przeprowadzeniem reformy zaj
mie się niewątpliwie nasz Sejm Usta
wodawczy, do czego ~musi, ,go. mię
dzy innymi i ta okohcznosc, ze w 
każdej z dzielnic jednoczącej się 

"obecnie Polski pod względem tym 
panuję inne stosunki. W byłym za
borze pruskim istnieje urząd stanu 
cywilnego; w byłym zaborze austrja
ckim reje5tracją ruchu naturalnego 
zajmuje się duchowieństwo chrześ
cijallskie i gminy żydowskie, u nas 
zaś, jak już wyżej zaznaczyłem, du
chowieGstwo, chrześcijańskie, a dla 
ludności niechrześcijaóskiej - wła
dze policyjne i komunalne. 

Przechodząc do naszego Urzędu 
stanu cywilnego dla tak zw~-
nych wyznań niechrześcijańskich, 
prowadzonego przez Magistrat na za
sadzie art. 71-142,Księgi I Kod.Cyw.,l'\r. 
Pol., uchwalonego przez Sejm w r. 
1825 - należy zaznaczyć, żespra~ 

\ wy meldunkowe były w zupeJnem 
zanie'dbaniu. Wszakże żydzi bardzo 
niedbale odnosili się do obowiązku 
sporządzania aktów stanu cywilnego. 
Przez długie wieki nie mieli nawet 
swoich nazwisk i znani byli w kole, 
w którem się obracali, tylko pod 
własnym imieniem i imieniem ojca. 
Już pod dniem 17 kwietnia 1797 r. 
rząd pruski wydał rozporządzenie, 
co do nadania mieszkallcom kraju 
słałych nzwisk. Kodeks f"lapoleona 
ustanowH cywilnych urzędników dla 
wszyskkh obywateli bez różnicy 
wyznauia. 

Lecz represyjne rozpor,Ządzenia i 
szykany władz rosyjskicH urzędni
ków,oraz wymuszanie łapów~~k 
przyniły się do takiego 'smutnego 
stanu rzeczy, że niezależnie od .. pła
cy, otrzymywanej przez prezydenta 
za sporządzenie aktów, urzędnik brał 
oddzielnie dla prezydenta,· a wszy~~ 
scy . urzędnicy brali też dla siebie. 
W księgach zaś stanu cywilnego, 
provvadzonych prze7; ........ wspornnianyc:h 
urzędnika panował taki, 'chaos i nie
ład, ze na początku . wojny świato-

wej, l<iedy miano wydawać zapomo
gi rodzinom rezerwistów, okazało się, 
że tysiące rodzin żydowskich, two
rzących stadła małżenskie, nie zos
tały wniesione do ksiąg urzędowych 
i uchodzą za nielegalne, a dzieci 
tych małżer'istw za nieprawe. 

Uzdrowienie stosunków tych w 
obecnym urzędzie nastąpiło skut
kiem racjonalnego ujęcia rzeczy w 
duchu nowoczesnym. Jak wykazu
ją dane statystyczne, ludność ży
dowska W poczuciu obowiązku Oby
watelskiego, melduje teraz niemal 
zupełnie przykładnie wszelkie zmia~ 
ny w swym ~tanie cywilnym, t. j. 
urodzenia, śluby i t. p. Wystarczy 
wspomnieć, źe w 1914 r. na 33G2. 
zgłoszeń urodzenia wciągnięto po 
raz pierwszy do ksiąg osób, prze
kraczającycho kilkanaście Jat wy·· 
magany przez prawo termin, 2542, zaś 
dzieci w piewszym roku życia-820, 
w 1915 r. na 2960 wciągnięto 2275 
spóźnionych i 685 w I r., w 191 () r. 
na 2568 wciągnięto 1618 spóźnio
nych i 950 w l r., w 1917 r. na 2099 
wciągnięto 975 spóźnionych j 1 t 24. 
w I r., w 1918 r. na 2200 wciągnięto 
387 spóźnionych, 1622 w I r" w 
1919 r. na 1000 zapisów - 61 % 

meldowanych w pierwszym roku.--
W roku bi eżącym zgłoszono i 

spisano w stosunku do roku ubieg
łego więcej: urodzet1 - 72° lo,ślu
bów - 30°/0 7 zaś wyciągów z archi
wum sporządzono o 150u/o więcej. 

Iv'Unisterstwo Wyzna{l Religijnych 
i Oświecenia Publicznego w. piśmie 
z dnia 31.1. 1919 r. skierowanym ido 
Magistratu m' Tomaszowa Mazowiec
kiego pisze: 

W odpowiedzi na pismo fĄagis
tratu miasta Tomaszowa Mazowiec
kiegó z dnia 14. 9. roku zeszłego w 
sprawie sposobu prowadzenia ,aktów 
stanu cywilnego Departament Wy
znań Religijnych wyjaśnia: 

"F\kty stanu" cywilnego dla ludnoś" 
ci żydowskiej są i nadal prowad·zo
ne przez burmistrzów w myśl art. 
93 Kodeksu Cywilneg9 Królewstwa 
Polskieigo i postanowienia Rady f\d· 
m}nistracyjnej, z' d. 3.11. 1895 roku. 
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W Łodzi jedynie ze względów 
celowości praktycznej i ulepszenia 
tego działu administracji miej
skiej, Magistrat powierzył prowadze
nie aktów stanu cywilnego dla lud
ności żydowskiej starozakonntąmu se
kretarzowi tamtejszej Gminy ZyJow
skiej, działającemu wszakże z ramie-

. nia, w gmachu i pod kontrolą Ma
gistratu .. 

Sposób ten rzeczywiście okazał 
się w skutkach dobrym, gdyż przez 
~stanowienie ściślejszego kontaktu 
między Urzędem Stanu Cywilnego i 
ludnością zainteresowaną, oraz wsku
tek kilku szczęśliwych zarządzeń 
technicznych tego Urzędu (kontrola 
zapisów przedwstępnych u rabinów, 
monity do opornych, propaganda 
obowiązku meldunkowego w prasie 
żydowskiej), doprowadził do regular
niejszego aniżeli za czasów rosyj
skich zgłaszania się i spisywania 
aktów stanu cy\jrilnego przez ludność 
żydowską. Szczegółów o organiza
cji Urzędu VI Łodzi udzieli miejsco
wy Magistrat." 

Patrząc więc na Urząd,' jako na 
placówkę o doniosłem znaczeniu 
społecznem i państwowem, należy 
nadać tej instytucji sankcję,' odpo
wiadającą współczesnemu ustrojowi 
państwowemu, zgodnemu, z duchem 
czasów naj nowszych. 

Temu zadaniu nie może podołać 
prawo z przed 95 laty, kiedy o spół
czesnej gospodarce miejskiej jesz
cze nie pomyślano. Prawo u nas 
obowiązujące z r. 1825 jest w lwiej 

'swej części martwą literą"mającą 
mało wspólnego z praktyką życiową. 
Poprzestaniemy na kilku przykła
dacb. f\rt. 95 o'piewa, iż "d:z:iecko 
w ciągu 8 dni od przyjścia na świat 
okazane być powinno duchownemu 
lub osobie, do spisywania. aktów 
stanu cywilnego upoważniGnej". Na· 
leży stwierdzić, że w Cięgu całych 
95 lat istnienia tego prawa nikt 
się jeszcze do niego nie stosował i 
nowonarodzonego dziecka nie zano" 
sił do magistratu dla okazania go 
urzędnikowi st. cyw. Artykuł 
ten jako gołosłowny powinien być 

usunięty. Co do ślubów opiewa 
artykuł, że "duchowny, przed któ
rym odbył się ślub, winien sam sta
wić się przed urzędnikiem st. cyw." 
a a.rt.131 o zgonach zmusza utrzy
mUJącego księgi aktów sto cyw. do 
?cz.neg.o zapewnienia się o zaszłej 
smIercl: I te przepisy istnieją tylko 
na ~aplerze. Prawo to, jak zazna
c::yhśmy nie odpowiada wymaga
mom ~hwili, i jako takie winno być 
zastąpIono nowymi przepisami za
stosowanemi do warunków współcze
snych. 

W ten sposób osiągniemy insty
tucję odpowiadającą wymaganiom 
statystyki i . ,:,ie:=Izy współczesnej 
oraz ~Jednosta]menle traktowania oby-

I 

w~teh w stosu,o.ku do aktów stanu cy
wIlnego bez roznicy wyznania. Sto
sowany 'dotychczas pod tym wzglę
dem podział na wyznania chrześci-
jańskie i niechrześcijańskie utrudniał I 

jedynie orjentowanie się w rzeczy
wistym ruchu ludności. 

Rżewski. 

Urzędnik St.' cywilnego p. Szwarc
man w jednym z następujących nu
mer~w "Dziennika Zarządu" poda 
referat w sprawie samej organiza
cji Urzędu. 

(Redakcja.) 

Sprawy lVliejskie. 

Dyplom obyvlTatelstwa honorowe* 
go dla Naczelnika Państwa. 

Inż. Lisowski wykończy? projekt 
dyplomu obywatelstwa honorowego 
m. Łodzi dIn Nncze!nikaPallstwa. 
Dyplom przedstawia tablicę z poda ... 
bizną Piłsudskiego j uchwalą Rady 
f1iejskiej \\1' sprawie nadania 
obywatelst\tla honorowego. Tłem jest 
widok fabryczny Łodzi z gmachem 
magistratu na pierwszym planie. Po ... 
za.tem na dyplomie widnieje bostonka 
(mata mf\szyna drukarska), na której 
Piłsudski drah:owal przy n1icy \Vschod ... 
niej N!ł 36 "Robotnika" w chwili gdy 
zostat areszło\,\.nwy przez policje; rO>-1 
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syjską, oraz pieczęć Łodzi z roku 
1575. Oryginał dyplomll wyJeonany 
zostEmie na pergaminie \i\) eiąga 2 ty .. 
godni. 

O płacę dla robotników 
miejskich. 

W l1agistracie odbyła się konIe .... 
rencja z udziałem przedstawici eli 
robotnikó'lft) miejskich. Ponieważ ro ... 
potnicy nie mogą nCl wzór in ... 
nych pracowników przejść nCl etat i 
azyskać pod""yźki pensji, przedsta .... 
wiciele .M.agistrata propono1'Oali pod ... 
wyższenie płacy tym robotnikom, 
którzy przepracują jeden rok, do 
20 mk. dziennie, podezas gdy inni 
pobierają 18. 

Przedst{.I\~icie1e robotnikó\;\'), go .... 
dząe się \,t> zasadzie na reformę, 
zaźądClli aby podwyżka. nastąpiła. 
jnż po upływie półrocznej pracy. 

Statut Miejsldej Kasy Chorych. 

Magistrat m. Łodzi zwrócił się 
do pp. posłów Fichny, Rozenblatta i 
Ziemięckiego z listami następującej 
treści : 

Załączając przy niniejszym odpis 
, uchwały N2 II Rady Miajskiej z dnia 

14 'października ~919 r. uprzejmie 
prosimy Pana o łaskawe poczynie~ 
nie starań u miarodajnych czynni~ 
ków rządowych o wniesienie spra~ 
wy zatwierdzenia statutu Kasy Cho
rych na jedno z najbliźszych posie
dzeń plenarnych Sej mu. 

Prezydent: fi. Rżewski. 
O powyższym kroku zawiado

miono również listownie IV\inistęr
stwo Zdrowia. 

Żądania kominiarzy. 
Zorganizowani w Polski Zw. Zaw. 

Strażaków i Kominiarzy' kominiarze 
zwrócili się wd. 6 b. m. do Ma
gistratu z żądaniami nmstępującemi: 

1) Podwyższenie pensji a 75 % 

tak dla majstrów, jak i czeladzi. 
2} Wypłacenie 13 pensji i przy

spieszenie wypłaty takO'wej. , .' 
3) Raz w roku 1 miesiąc urlopu 

płatnego dla majstrów i 2 tygodnio-
wego ,dla czeladzi. . 

4) Przyspieszenie wydania umun
durowania zimowego tak dla maj~ 
strów, jak i dla czeladzi, gdyż tako
wego nie otrzymali w komplecie. 

5) Podzielenie na oddziały, aże~ 
by uniknąć dalekiego chodzenia do 
pracy. 

6), Wydanie kołder, sienników i 
prześcieradeł, gdyż stare nie, są już 
zdatne do użytku. 

7) Opał dla oddziałów Tla zimę. 

W sprawie gazu. 
Dosta\t'fl \t>ęglCl do gazowni miej ... · 

skiQh nieustannie szwani\aje i stąd 
pochodzQ rozliczne tnrdnoSci oświet ... 
leniowe \\) mieście. Blisko miesiąc 
terna zarząd gazo \.\1 n i miejskiej z o ... 
\\)iadomH magistrat; iż gazownia nie 

I 
jest \\I stanie dostarczyć, nf.H .. tlet przy 
zrednkowantm ob~cnie ciśńienia na 
60 mm. (pszed wojną 160 mm.), wy ... 
lTIC\gEmej ilości gazu, wobec WZfas ... 
tający~h potrzeb miasta i jego mi<::: .... 
sZkańeów, szczególniej w związka z 
panującem zimnenl i brakiem opału. 
Gazo\,vnia zażądała od państwowego 
arzędu \vęgtowego dostawy węgla 
górnośląskiego, zamiast węgla ci e .... 
szyńskiego, ponieważ z pierwszego 
z jednej retorty otrzymuje się 8000 
stóp sześciennych gazer,podczas gdy 
z cieszyńskierJ0 otrzymuje się zaled ... 
wie500C. 

1'1ogistrat kilkakrotnie interpelo ... 
wat tekgrafiQznie .M.inisterstwo Spraw 
W,ewnęt:-znych, które ze swej strony 
poczyniłO odpowiednie kroki w pań ... 
st\l>o\'\?ym Grzędzie węglowynl. 

Urząd \,\?ęglowy oznajmił, iż wę ... 
,gid górnośląski nie jest wysy?any na 
teren był. Królestwa. Kongresowego, 
wobec czego prośba gazowni nie 
mo.?'e być awzględniona. Z drugiej 
strony.M.inisterst\\1o Spra.w . 1.1J ewnęt .. 
rznych zakomunikowC\to !1 a g i .... 
stratdwi, w porozumienia' z pań ... 
Sh\10\vym {Jrz~dcm węglowym, iż bę
dzie dostarczony węgiel koksująey, 
zdCltny dla gazowni, aez pośledniejl"l 
szego gatunku. 

Niezależnie oel przyznanych go,.; 
zowoi 2700 ton wc:;glC\ gClZO\\?ego, 
przydzielono również '1000 ton w~ .... 
g16 z kopalni "Renard" 
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Tramwaje miejskie a Magistrat. 
Dnia 31 października pracownicy 

Kolei Elekt. Łódzikej wystosowali za 
aprobatą Centr. Zarządu Zw: ?racow. 
Tramwajowych Rzeczypospolitej Pol
skiej pismo pod adresem Rady Za
rządzającej, K. E, Ł" w ktkrym do
magają się .. dodatku drożyźnianego 
w sumie 250-300 mk. miesięcznie 
(począwszy od listopada), wypłace
nia 13-ej pensji, zniesienia biletu 
miesięcznych, wydania pełnego u
mundurowania służbie i t. p. Ter
min prekluzyjny pracownicy o:?;na
czyli na dzień 8 b. m. 

Zarząd lt E. Ł, zwrócił się wo
bec tego doMagistratu,m. Łodzi, z 
listem, w którym żąda podwyższe
nia opłaty za przejazd tramwajami o 
stawki 30-100 proc, według nastę
pujących rozmiarów: 

dla dorosłych. . od 40- 60 fen. 
(6 f. na rzecz miasta) 

" " do 8 rano od 30-40 fen. 
. :: (4 f. na rzecz miasta) 

"uczniów .. od 15-30 fen. 
" (3 f. na rzecz miasta) 
Korespondencja. . od 20-40 f. 

od 8 rano od 10-20 fen. 
. Stawki powyższe w ciągu jedne

go miesiąca grudnia dałyby zysk po
nad preliminarz budżetowy na rok 
l H19 w sumie 427 tysięcy marek, 
podczas gdy (według obliczenia za
rządu tramwajów) wzrost wydatków, 
spowodowanych przez nowe żądania 
wynosiłby $}18 tysięcy, czyli niedo
bór ostatecznie pochłonie prze$zło 
490 tysięcy. 

Zarząd powołuje się w dalszym 
ciągu nu swój zły stan finansowy, 
wyrażający się w nieustannym defi
cycie, który nadal jeszczej będzie 
wzrastał wskutek dalszej zwyżki c:en 
!la artykuły techniczne, i prosi o 
najszybsze przekazanie sprawy Ra
dzie Miejskfej. 
:::--==--==-.;::.::=:.:: .. ::::.--=::-::::.::.::::~..::...~~-=-:::-::::::=::--::::::::..:=::=~~:::::::::::-==':: 

Sprawy apro\ivizacyjne. 
ROZPORZf\DZENIE. . 

w sprawie dodatl{owej aprowiza~ 
cji robotniczej. 

W celu ujednostajnienia dodatko-

-i~ * 

I wej aprowizacji robotniczej, wydaje 
I się niniejsze rozporządzenie. 

I § L 
Z dodatkowej aprowizacji robot

niczej korzystają wszyscy pracowni
cy niżej wyszczególnionych kate
gorji: 

H) Pracujący w zakładach prze-
mysłowych. za wyjątkiem: . . 

l) Zakładów, zatrudniających po
niżej 5 robotników; 

2) Zakładó\v, w których robot
nicy normalnie otrzymują deputaty 
żywnościowe (np. młyny, piekarnie 
i t. d.); 

3) Zakładów, które są składo
wą częścią gospodarstwa, proclu ku
jącego ziemiopłody. 

I 
B) Pracujący w zakładach uży

teczności publicznej (gazownie, ęlek
trownie, wodociągi i t. d.). 

C) Pracujący na robotach publicz
nych, o ile rekrutują się oni z zarejestro
wanych bezrobotnych, niezależnie od 
tego, czy roboty są organizowane 
przez Państwo bezpośrednio, przez 
powiaty, miasta, czy też są powie"" 
rzone instytucjom społecznym lub 
prywatnym przedsiębiorstwom . 

D) Stali pracownicy państwo-
WyCR kolei żelaznych i prywatnych 
kolejek żelaznych, stali pracownicy 
poczt i telegrafów oraz telefonów, 
stali pracownicy żeglugi państwowej 
i pracownicy warsztatów państwowych 
Sekcji Dróg Wodrwch Minist.erstwa 
Robót Publicznych. 

UW AGH. Pracownicy biur. cen
tralnych Ministerstwa Kolei Zelaz
nych, Poczt i Telegrafów oraz Ro
bót Publicznych do dodatkowych 
norm dla robotników nie mają prawa. 

E) Pracownicy zarządów miej
skich i powiatowych, o ile nie są 
producentami. 

F) Pracownicy, zatrudnieni przy 
robotach, wykonywanych przez or
gany państwowe i komunalne lub 
na zamówienie organów państwo
wych i komunalnych, przez czas 
trwania tych robót. 

UWAGA. Dodatkowa aprowiza
cja pracowników górnicz~ch i hutn~: 
czych, zaliczonych do teJkateg.orJl 
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przez Ministerstwo Prze~~słu i Han~ 
dlu w porozumieniu z Mmlsterstw~m 
Aprowizacji, jest normowana specJał
nemi przepisami. 

§ 2. 
Pracownicy grup: F\, B. i F. są 

zaliczeni do kategorji otrzymujących 
dodatkowe normy żywnościowe przez 
Powiatowe Komisje Kwalifikacyjne. 

UW F\Gf\. W miastach wydzielo
nych z powiatów obowiązki te speł
niają Miejskie Komisje Kwa!JfJka~ 
cyjne. 

§ 3. 
Powiatowa Komisja Kwalifikacyj· 

na składa się z: . 
I 1. Przewodniczącego Powiatowej 

Komisji F\prowizacyjnej. 
2. Powiatowego Referenta F\pro

wizacyjnegó. 
3. Przedstawiciela Ministerstwa 

Pracy: 
4. Przedstawiciela Ministerstwa 

Przemysłu i Handlu, delegowanych 
przez te Ministerstwa. 

5. Przedstawiciela Powiatowej 
Komisji f\prowizacyjnej. 

6. 1-2 robotników, powołanych 
'przez Pow. ł'(om. F\pr. 

7. 1-2 przemysłowców, powo
łanych przez Pow. Kom. F\pr. " 

UWF\GF\. W Miejskich Komisjach 
Kwalifikacyjnych przewodniczy Pre
zydent miasta lub wyznaczony przez 
niego zastępca, a Ministerstwo f\pro
wizacji reprezentuje przedstawiciel 
tego Ministerstwa przy Magistr~cie. 
Członków Komisji - robotników i 
przemysłowców powołuje Miejska 
Komisja 'F\prowizatyjna. 

§ 4. 
Orzeczenia Komisji Kwalifikacyj

nej są bezapelacyjne. Protokuły orze
czeń Komisje przesyłają do Mini ... 
sterstwa Rprowizacji. Ministerstwo 
F\prowizacji posiada w stosunku do 
tych orzecze.ń prawo veta i może 
nakazać powtqrne zbadanie sprawy. 

§ 5. 
Dodatkowe normy żywnościowe 

robotnicze, wynoszą! na miesiąc: 
l. Maki .,.- 6 kg. lub odpowied-

'nią ilość chleba. . 

2. Kaszy ~ 0,6 kg. 
3. Cukru - 0,6 kg. 
UW RGR. Dodatkowe norrny żyw· 

nościowe przysługują samym tylko 
pracQwnikom, a nie ich rodzinom. 

§ ó. 

Pracownicy. uprawnieni do ko
rzystania ż dodatkowej aprowizacji, 
otrzymują karty żywnościowe na do
datkowe normy od Powiatowej Ko
mIsji Rprowizacyjnej za pośredni
ctwem zarządów zakładów, w któ'" 
rych pracują. Podstawą do wydawa
nia kart aprowizacyjnych jest imi en
na lista płacy każdego zakładu. 

§ 7. 

I 
Na podstawie otrzymanej dodat

kowej karty ,żywnościowej ~raco~
nicy nabywają wskazane w § 5 111-

niejszego rozporządzenia artykuły 
w raz z produkta m i, wydawane mi 
na podstawie ogólnych kart żywnoś
ciowych, w kooperatywach, grupu,.. 
jących tych pracowników, wzgłędnie 
w braku kooperatyw, w składnicach 
i sklepach miejskich, gminnych, po
wi atowych i t. p. 

UWRGf\. W miejscowościach, 
gdzie niema organizacji zaopatrywa
nia, pracownicy otrzymują należne 
im artykuły od Powiatowej Komisji 
Aprowizacyjnej zbiorowo za pośred
nictwem wybranych przez nich de
legatów. 

Rozporządzenia niniejsze zaczy ... 
nają obowiązywać od dnia 1 paź
dziernika r. b. Jednakże dodatkowe 
normy, cukru wydawane będą do
piero od dnia 1 1-go grudnia r. b. 

Wszyscy wyliczeni w niniejszym 
rozporządzeniu, którzy korzystają już 
z dodatkowej aprowizacji, otrzymu
ją w październiku dodatkowe nor
my, ustalone w § 5 tego rozporzą
dzenia z wyjątkiem cukru. 

Ci, którzy na zasadzie tego roz
porządzenia mogą korzystać z do .. 
datkowej aprowizacji, lecz nie korzy
stają z niej dotychczas, otrzymywać 
będą dodatkowe normy żywnościo
we po wciągnięcIu ich do odnośne
go rejestru przez Powiatowe Komi-
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sje Kwalifikacyjnej zgodnie z prz8 pi
sam! instrukcji wyno\A'czej do tego 
rozporządzenia. ' 
Kierownik .,Ministerstwa f\prowizacji 

(-) Oskar Sobański. 

Warszawa, dnia 8 października 1919 r. 

INSTRUKCJfl 
o wykonaniu Rozpor.:ządzenia w 
sp,rawie dodatkowej aprowizacji 

robotników 

z dn. 8 października ;{ 919 r. (Moni
tor Polski Ms 225). 

§1. 
Do wymienionej § 1 Rozporzą

dzenia p. FL grupy zakładów prze
mysłowych zaliczyć należy tylko za
kłady wytwarzające, niezależnie od 
tego, czy są to fabryki, czy warszta
ty rzemieślnicze. Zakłady bankowe, 
handlowe i przewozowe z dodatko
wej aprowizacji korzystać nie mogą. 

,O ile zachodzą wątpliwości, czy 
dany zakład należy liczyć do grupy 
zakład6w wytwarzających, czy też 
do grupy zakładów bankowych, han
dlowych lub przewozowych, 'jak to 
ma miejsce z zakładami przemysło
wo-handlowymi, techniczno-handlo
wymi .i t. p., należy kierować się 
tern, jaki rodzaj działalności w za
kładzie tym jest głównym, a jaki 
dodatkowym. Orjentacje ułatwić mo
że rodzaj zajęć większości pracow
ników, jako teź ustalenie procento
we części obrotu ogólnego i zy
sków, przypadających na czynności 
wytwarzanie, na czynności kredyto
we, handlowe i przewozowe. 

U wag a. 1. Przedsiębiorsfwa 
budowlane zaliczone są do katęgorH 
przedsiębiorstw wytwarzających. 

U ,wag a 2. Z dodatkowej apro
wizacji korzystać mogą zatrudnieni 
tylko w czynnych zakładach prze·' 
mysłowych. 

U w, a g a 3. Przy protokułowa
niu swych orzeczeń, tyczących się 
zakladów o charakterze wątpliwym, 
Komisja Kwalifikacyjna winna podać 
motywY7 którymi się kierowała. 

------------

§ 2. 
Z dodatkowej aprowizacji, przyz· 

nanej poszczególnym zakładom prze
mysłowym i zakładom użyteczności 
publicznej, korzystają wszyscy pra" 
cownicy, nIezależnie od rodzaju ich 
zajęć: stróże, woźni, furmani, właś
ciwi robotnicy, majstrowie, inkasen
ci, urzędnicy, inźynierowie i t. p. 

§ 3. 
Do kategorji -E. § 1. RozporZą

dzenia zaliczyć należy i pracowni
ków gmin o ile nie są producenta
mi ziemiopłodów. 

§ 4. 
Wszystkie zakłady przemysłowe, 

zakłady użyteczności publicznej, kie
rownictwa robót publicznych, magi .. 
straty miast, wydziały powiatowe, 
kierownictwa robót, wykonywanych 
dla Państwa; miast, powiatowych 
związków komunalnych winny zło· 
żyć do powiatowych Komisji kwa
lifikacyjnych poświadczone listy 
imienn~ swych pracowników, zgod
ne z listami płac. 

a) w zakładach przemysłowych, 
podlegających inspekcji pracy przez 
inspektora pracy; 

b) w drobnych, zakładach, nie
podlegających inspekcji pracy-przez 
organa Ministerstwa Spraw Wew-

I 
nętrznych, pod kontrolą organów 
Ministerstwa Pracy;, 

c), w zakładach użyteczności pu
blicznej, o ile podlegają inspekcji 
pracy - przez inspektora pracy, o 
ile te zakłady nie podlegają inspek-· 
cji pracy - przez odpowiednie or
gana samorządowe magistraty i wy
działy powiatowe (listy zakładów 
gminnych poś\,viadcza wydział po
wiatowy); 

d) listy robotników, zatrudnio
nych na robotach publicznych winny 
być poświadczone przez organa Mi
nisterstwa Robót Publicznych, kieru
jące temi robotami; 

e) listy pracowników miejskich 
i powiatowych poświadczone są 
przez magistraty i wydziały powia
towe; 

f) listy zatrudnionych przy robo
tach, wykonywanych przez organa 



państwowe lub samorządowe po
świadczone są przez te organa samo
rządowe i państwowe, które organi
zują roboty. Listy robotnikó,,:, za
trudnionych .przy robotach, ktore na 
zlecenie instvtucji rządowych lub sa
morządowych, organizują prywatni 
przedsiębiorcy -- winny być poświa
dczone przez inspekcję pracy. 

,\{ ~ es tj. 

Powiatowe i miejskie komisje 
Kwalifikacyjne obradują tak często, 
źe były w stanie rozpatrzyć wszyst
kie podania na dany miesiąc do 
dnia 10-g:-1 włącznie każdego miesią~ 
ca, Zasady te winny być przez !{o
misje, Kwalifikacyjne przestrzegane 
bezwzględnie ściśle. Komisje Kwali
fikacyjne winny ukonstytuować się 
do 1 listopada i lacząć kwalifikować 
na miesiąc grudzień. Kwalifikowanie 
na grudzień trwać może do 20 listo
pada, poczem listv zakwalifikowaM 

nych winny być natychmiast prze
słane do Ministerstwa f\prowizacji. 
Do grudnia z dodatkowej aprowiza
cji korzystać będą tylko te grupy 
pracowników, które już otrzymują 
normy dodatkowe. Wykazy robotni
ków, korzystających już z dodatko
wej aprowizacji przesłane będą po
wiatowym i miejskim Komisjom 
Kwalifikacyjnym. 

§6. 
Komisje winny prowadzić dokład

ny rejestr wszystkich otf2.ymujących 
dodatkową aprowizację. Rejestr ten 
winien zawierać następujące rubryki: 

dla grupy a: Nazwa zakładu, 
przemysłowego, miejscowość, w 

. której się zakład znajduje. (powiat, 
gmina, wieś, miasto), rodzaj produk
cji, liczba pracujących (z wykazaniem 
iloś,ci robotników j urzędników); 

dla grupy b,: Nazwa zakładu 
miejsce, w którem się zakład znaj
duje, liczba pracujących (z wykaza
niemliczby robotników i urzędni
ków); 

dla g·rupy c·: Rodzaj roboty z 
oznaczeniem, kto organizuje roboty 
(państwo, powiat, 'miasto, prywatne 
przeds.iębiorst~Q), liczba pnicujących 

(z wykazaniem liczby robotników 
i urzędników); 

dla grupy e: Liczba pracowni
ków oddzielnie miejskich i pOWia
towych (przy pracownikach miejskich 
należy \vskau:lć miasto); 

dla grupy f: Rodzaj pracy z oz
naczeniem, na czyje zlecenie" praca 
jest wykonywaną, miejsce ; pracy, 
liczba robotników, kierowników i 
urzędników. " 

~ 7. 
Dla prowadzenia teno rejestru 

starostwa i magistraty wyznaczą ko
goś z grona swych pracowników. 

§ 8. 
Odpis rejestru wraz z protokułem 

posiedzeil Komisji Kwalifikacyjnych 

I 
winien być co miesiąc przesyłany 
do Wydziału Polityki f\prowizacyj 
nej Ministerstwa Aprowizacji w 2-ch 
egzemplarzach, w ciągu tygodnia po 
skończeniu kwalifikowania na dany 
miesiąc. 

~ 9. 
Na zasadzie miesięcznych reje

strów, Komisje Kwalifikacyjne każ
dego 15 danego miesiąca przesyłają 
do powiatowych Komisji ł\prm,viza
cyjnych i magistratów mia3t zapo
trzebowanie na miesiąc następny na 
odpowiednią ilość kart, upoważnia
jących do odebrania racj.i dodatko
wych. 

§ 10. 
Karty te przekazywane są przez 

Powiatowe Komisje F\prowizacyjne 
(w miastach wydzielonych. - przez 
magistraty) zarządom zakładów prze
mysłowych i użyteczności publicznej, 
kierownikom poszczególnych robót, 
magistratom miast i wydziałom po
wiatowym dla wręczenia pracowni
kom. 

§ 11. 
Powiatowe Komisje f\prowizac:yj

ne i rnagistraty mias.t uwzględnić 
winny ilości produktów, .potrzebne 
na dodatkową aprowizację robotni
czą w swych miesięcznych zapotrze
bowaniach i dążyć do tego, by pra .. 
cownicy wyszczególnieni w rozpo· 
rządzeniu o dodatkowej aprowizacji 
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robotniczej mogli realizować karty' 
na racje dodatkowe wraz z produk
tami, wydawanemi na podstawie 
ogólnych kart źywnościowych, prze
dewszystkiem w kooperatywach, giU~ 
pujących tych' pracowników. Tam, 
gdzie kooperatyw tych niema, Po
wiatowe Komisje Aprowizacyjne win
ny współdziałać w powstawaniu tych 
kooperatyw. 
Kierownik Ministerstwa f\prowizpcji: 

Instrukcję zatwierdzam. 
(-) Oskar Sobański. 

Warszawa, d. 16 października 1919 r. 
KOrIipetencje aprowizacyjne 

starosty łódzkiego. 

1'1in. Spraw WewnętrznyC!h roze ... 
słało okólnik do starostów: łódzkie ... 
go, taskiego, radoITlskiego, piotr ... 
kowskiego, brzezińskiego i in. w 
którym oznajmia, że udzieliło staro ... 
śC!ie na m. Łóoi p. Bohdanowi Zoro ... 
żkowi daleko sięgająC!yeh kompeten ... 
eji w za.kresie spraw aprowizacyj ... 
nyC!h, na1eżącYQh do .M.in. Spr. \Newn. 
Starośde Zbrożkowi przysługuje pra ... 
wo wglądania w stosunki tlprowiza .... 
Qyjne wyżej wymienionychpo\.\Jiatów, 
pr'zeglądanie aktów i t. d. Starosto
wie powiat0w muszą komuniko\\7ać 
p. Zbroikowi o wszystkiC!h ważniej ... 
szyC!h sprawa~h aprowizaC!yjnYQh w 

_ powierzonyC!h ich władzy powiatach. 

Sól w drodze. 
l1agistrąt otrzymał wczoraj urzę ... 

dową depeszę z Warszawy, jz w naj ... 
bliźszych dniach przybędzie do Ło ... 
dzi większy transport soli. 

W ęgiel dla Łodzi. 

Państwo\~y urząd węglowy zawia
do mU magistrat, iż ze stacji Kal isz 
nadejdzie dla Łodzi okoro 250 W a ... 

Łodzi transport cakru (fć\fyny białej) 
z cukrowni Zbirl"sk, który jaź 14 li ... 
st?pClda zał~do\."ano, tak że w naj ... 
blIzszych 9nwch można oQzekiwać 
nadejścia jego do miasta. Cukier ten 
przeznaczony zastal fla listopadowy 
kontygens i bc;dzie wydze10ny po 600 
gramów na miesiąe na osobę. 

Przegląd prasy. 

"D.den. Grzęd. Zarządu m. Pa ... 
bianh:" pisze: 

Now,e projekty podatkowe. 

r1aQistrat \\Tarszawy zwróQU się 
do rady miejskiej z prośbę o spiesz ... 
niefsze rozi.\7iązanie szeregu projek ... 
tÓV.l podatkowyQh. 

Rozważone być mają sprawy: 
10~0!0 podatku do opłaty skarbowej, 
pobieranej przez towarzystwa. abez ... 
pieczeń od ognia)Xl Warszawie i 
powiększenie oprat od koni, rowerOw, 
samoC!hodow i za kartki i książki 
meldClnkowe; pod,,\)yźszenia doda.tlcn 
do pańswowego pOt1atku patento\l'le'" 
go od przedsiębiorst\l1 handlowych 
i przemyslowyQh z 20% do 60% i 
z 25% do 75%

; 100°/0 dodatku do 
państwo\.t>ego podatku hipoteQznego; 
zmian wprowadzonyC!h przez mini ... 
sterjam spraw wewnętrznyC!h UJ 
nsta~ie o podatku miejskim od nie
ruchomośC!l; zmia.n wprowadzonych 
przez ministerjum spraw wewn., w 
CIstt1\.\Iie o podatku przyrostu war ... 
tości wlasnośf(i nieruehomej ,,\) obrę ... ,_ 
bie \IlarSZll\X>y; zmian ""prowadzo ... 
ny~h \\? ustawie o podatku do~ho ... 
dowym. 

R ózn e. 
gonów węgla, z zastrzeżeniem, iż je... ______________ ..!L-

i-eli w transporcie tym znajdować się , 
będzie węgiel karwinski to należy 
oddać go do gazo\"ni. 

Biały cukier. 

1'1agistrat m. Łodzi otrzymał za ... 
wiadómlenie, że dysponowetno dla 

Wałka z gruźlicą. 

Ze sprawozdania sekeji do walki 
z graźli~ą za miemiąc październik 
wynika, że zgłosiło się ogótem do_ 
sek~ji \\?a.lki z gruźlicą 384 osoby, z 
czego do Poradni 334.(192 (lorostych, 
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Nowe żądania pracowników 

drul<arskich. 
142 dzieci, 18] chrześcian, 153 ży~ 
dó\v); zbadano w Poradni 304·, z 
który(~h skierowano do szpitali 83, 
do leczenia ambulatoryjnego 15, do 
szpitali na obserwację 6, do powtór~ 
nej kontroli w Poradni 60, do kon ... 
sultanttl chojellskiqJo 52, do leczenia 
lampą kwarcową 38, do fotografji 
Roentgenowskiej 1, ligi prxeQiwgruź~ 
liczej, 1, konsultant chojeński zbadał 
44 osoby i skiero,,\?a.ł do szpita~a dla 
lekkogruźliczyc:h na Chojnach 32 
osoby. W' J>oradni rozpoznawczej 
dokonano 168 badań pl\'\)ocin, mocza 
kata i knx>i. Sanitarki dokonaN 164, 
wywiadów w mieszkaniach chórych. 

. \v dniu 11 b. m. rtal(o\i\,>nicy dra ... 
karń łódzkich (zecerzy, maszyniśd i 
stereotyperzy) zgłosili właści<?ielom 
drukarfl i wydawcom pism, za po ... 
średnict\,\?em z\\?iązka swego, żądanie 
pod\.lJyższenia płacy o 75 proc., da ... 
jąc na przyjęcie \),)arunka tego ter ... 
min dwutygodniowy. 

cQ)) 
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ŁO 5 Z N i Eu 
WydziaJ' Zdrowotności Publicznej l'1ogitsratu miasta 

Łodzi niniejszympodaje do publicznej wiadomosci, że 
z dniem l8-tym listopada r. b. zostałuruchomiony I 
1'1iejski Zakład KCjpielowy przy ul. Pńaskiej 115. 

Mf1GI5 TRflT. 
~~----~~---=------~~----~~--~--~-

r w. S 
Piotrkowska J\1Q 114, telefon 52 

Drukarnia, introligatornia, fabryka torebeb i skład 

Dziennik Zarządu m. todzi Zakład krawiecki męski 

o 

przyjmuje ogłoszenia firm 
= prywatnych. =--= 

Skład papieru H. Ni O RDKI EWIe z 

Cena wiersza 1 mk. 
(na stronie 3 szpalty) 

Przed tekstem wiersz M; 2.50 
(na stronie 2 szpalty). 

i materjałów piśmiennych 

Dostawa do biur 

ŁÓDŹ, Pi0trkowska N2 31. 

Piotrkowska 109 

poleca się 5z. klijenteli. Naj
nowsze żurnale angielskie i 
frcmcuskie, wykonanie wykwit
ne, przyjmuje roboty futrzane. 
.. Specjalność bekiesze. .' 

Wydawnictwo Zarządu Miasta Łodzi. 
.---::-----,--------'-----....,.--------_._-

Odbito 'w tłóczni . B-ci Hokman w Łodzi} uL Zawadzka Ng 1. 




